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Z VESELJEM DELAMO
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sgi vsak dan bolj občutimo, da smo res gospodarji
Velenjski rudarji so delili dobiček

.O delitvi dobička se je med velenj- 
kiini rudarji že dolgo šušljalo. Krožile

najrazličnejše govorice, da bodo ru- 
'jarji prikrajšani, da bodo od dobička 
. 'i tri milijone za gasilski dom v Pes- 
|fIn in podobno. Proti koncu prejšnje- 
Fa meseca pa je bilo vseh teh govoric 
sonce. Delavski svet je sklenil, da bodo 
•jszdelili 10 milijonov dobička med ru- 
onrje. To je bil za velenjske rudarje 
Tlik zgodovinski dan, saj so rudarji 
Prvič v zgodovini rudnika delili do
biček.

Dobiček so delili v rudniški kino
dvorani. Najprej so povedali, da bodo 
delili deset milijonov dinarjev, ki so 
1'h prihranili med drugim tudi z zna- 
dt&i sobotnimi tekmovanji v prvem 
tromesečju. Seveda, vsakega je najbolj 
Zanimalo,, koliko bo on dobil. Ko so 
Prvi prihajali k mizi, si takoj opazil 
zadovoljne obraze. Najmarljivejši ko
pači so dobili tudi po 12.000 din.Med 
njimi pa je bilo tudi nekaj takih, ki 
50 odhajali s precej kislim obrazom, 
saj so dobili koma j neka j več kot tisoč 
dinarjev. So že slabo delali, ali pa so 
imeli preveč »plavih«.

Rudar, ki =etn ga srečal, mi je ta
kole dejal: »Pošteno sem si zaslužil to- 
*p. Nisem pričakoval, da bom dobil kaj 
več kot sedem tisočakov, saj so govo
rili vse mogoče o tem dobičku. Res, da - 
ties je tako, kdor več napravi, tudi več 
dobi. Sedaj bomo morali vsi skupaj še 
bolj prijeti, da bomo čez čas še več 
delili. Tisti, ki slabo delajo in tisti s

»plavim;« si bodo pa dobro premislili. 
Saj si jih videl danes. Kar tiho so bili. 
Nič ne pomaga, drugi ne bomo delali 
zanje.«

Še ta mesec bodo delili dobiček, ki 
so ga ustvarili v drugem tromesečju.

Že dvakrat so delili dobiček
Kolektiv industrije papirnatih izdel

kov v Mariboru dobro izpolnjuje svoj 
družbeni plan, za kar je dokaz, da so 
že dvakrat delili ustvarjeni dobiček in 
da so delavci obakrat dobili skoro po
lovico svoje plače. Ko so delavci prvič 
prejemali ta svoj prisluženi denar, so 
se še tistim poedincem omahljivcem 
odprle oči. Spoznali so, da so prav za
res 'gospodarji v podjetju in da je le 
od njih samih odvisno, kako bo podjetje 
uspevalo in tudi koliko bodo za svoje 
delo dobili. V zadnjem času je opaziti, 
da vsak delavec tega podjetja stremi 
za tem, da bi podjetju čimveč nudil in

mu čimveč koristil, kajti vsi sc zave
dajo dolžnosti, ki jih imajo v upravlja
nju tovarne. Edi Pratnemer

Vse bolj spoznavajo, 
da je od njih samih odvisno 

gospodarjenje v podjetju
V Združenih tovarnah svile v Mari

boru so razdelili delavcem skoraj štiri 
milijone dinarjev iz polletnega dobička 
podjetja. Najmarljivejši delavci in 
uslužbenci so dobili povprečno po devet 
tisoč dinarjev.

Tudi v tovarni umetnih brusov v 
Mariboru so razdelili skoro milijon di
narjev ustvarjenega polletnega dobička.

To sta le dva primera iz mariborskih 
tovarn, kjer so znali dobro gospodariti 
in danes že uživajo sadove svojega dela. 
Člani delovnih kolektivov vsak dan bolj 
spoznavajo, da so sami gospodarji v 
podjetjih in da je od njih samih, od 
dobrega gospodarjenja in dela odvisno, 
kako bodo živeli in koliko bodo imeli.

Kolektivi trgovskih podjetij tekmujejo na čast VI. kongresa KPJ
Kakor ostali delovni kolektivi si tudi 

kolektivi trgovskih podjetij prizadevajo, 
da bi po svojih močeh prispevali v čast 
VI. kongresa KPJ.

Zelo dobro so se pripravljali v tr
govskem podjetju v Zagorju, kjer tek
mujejo poslovalnice med seboj, v do
seganju blagovnega prometa, znižanju 
stroškov in kulturno prosvetnem delu. 
Niso pozabila pa tudi na politično in

lleia jiioMe" je vzplamtela li m ieseniimi železi
Čim je bila leta 1918. ustanovljena 

^lavska kulturna in telovadna zveza 
'Svoboda« v Ljubljani, so zrasle po 
!seh delavskih središčih, v Trbovljah, 
Lel ju, Mariboru in drugod, pa tudi na 
Menicah kulturna žarišča delavcev.

n ustanovljena društva so začela 
"veljavljati svojo kulturno dejavnost 
ted delavstvom in se povzpela do naj
močnejših delavskih kulturnih društev.

Na Jesenicah se je kmalu po usta
novitvi »Svobode« vključila v novo de
lavsko društvo skoraj vsa delavska mla
dina. V tem društvu pa je bilo tudi 
6ekaj naprednih izobražencev, ki so se 
Z. njem prav pridno udejstvovali. Člani 
komunistične partije so znali ustvariti 
Enotnost vseh delavcev, njihova zasluga 
Je- da je bila dosežena enotnost tudi v 
!eni dela vsko-kul tur nem društvu. Da se 
jo jeseniško delavstvo v takratni »Svo
bodi« pravilno vzgajalo, dokazujejo šte
vilni prvoborci, ki so 1941. leta kot čla
ni jeseniške »Svobode« prvi dvignili 
orožje proti okupatorju. Med njimi so 
Lili tudi Verdnik Matija, Jože Gregor
čič, Stražišar Viktor, Stražišar Polde, 
Jone Čufar, Stane Bokal in drugi. Že ta 
•mera nam najbolj zgovorno pričajo, 
da se je v takratni »Svobodi« zbrala 
avantgarda najnaprednejših delavcev — 
Komunistov. Delo »Svobode« je bilo ta- 
k° močno, da je zajelo tudi sindikalne 
ore?anizacije in gospodarske ustanove.

Zaradi vedno večjega razmaha na- 
Pfedne miselnosti, ki jo je širila jese
niška »Svoboda« je začela žandarmerija 
Poganjati svobodaše na vsakem kora- 
. t. Toda vsa zapostavljanja, aretacije 
ln brezposelnost jim niso zlomili duha.

Na teh bogatih tradicijah bivše »Svo
bode« so jeseniški %elezarji obnovili de
lavsko kulturno društvo »Svoboda«. 
Ustanovni občni zbor so imeli preteklo 
soboto. Zbora se je udeležilo blizu tisoč 
najzavednejših Jeseničanov.

Poleg vestnega in vztrajnega dela na 
kulturno prosvetnem polju hočejo vzga
jati svoje člane v ljubezni do dela, v 
borce za ideale naše Partije. Iz delav
skih vrst pa hočejo širiti socialistično 
misel tudi na vas.

Tako hočejo Jeseničani v novo usta
novljeni »Svobodi« nadaljevati revolu
cionarno delo bivše »Svobode«. Jeseni
ška »Svoboda« torej ni in ne bo le biv
še sindikalno kulturno umetniško dru
štvo z novim imenom, temveč v resnici 
— delavsko društvo.

ekonomsko vzgojo članstva. V ta namen 
bodo priredili predavanja in diskusijske 
večere o sodobnih vprašanjih.

Ta mesec bo v Trbovljah zlet delav
skih kulturnih društev »Svobode« in 
tudi kolektivi trgovskih podjetij se pri
pravljajo na ta praznik delavskega raz
reda. Vključujejo se v društva, prire
dili pa bodo tudi množičen izlet vseh 
članov na trboveljski zlet. Zelo veliko 
zanimanje je za telesno vzgojo. Prire
dili so že več tekmovanj s sosednjimi 
kolektivi.

Kolektiv Mestnega trgovskega pod
jetja v Slovenj Gradcu bo uredil trgov
ske lokale. Vsak član se je obvezal, da 
bo napravil štiri prostovoljne ure pri 
adaptacijskih delih. Prav tako bodo 
pomagali tudi pri dograditvi fizkul- 
turnega stadiona ter doma »Partizana« 
na Pohorju. Sodelovali bodo v pripra
vah na občinske voli1 ve in stremeli za 
tem, da vključijo celotni kolektiv v de
lavsko kulturno društvo »Svoboda«.

Trgovska podjetja »Kovina«, »Mav
rica« in »Steklo« iz Ljubljane so si 
tudi napovedala medsebojno tekmova
nje. Delovni kolektivi teh podjetij so 
se domenili, da bodo tekmovanje de
lavskega upravljanja podaljšali vse do 
VI. kongresa KPJ. Tekmovali bodo 
predvsem v čim lepši zunanjosti trgo
vin, v čim lepši ureditvi izložb, notra
nji ureditvi trgovin ter v udeležbi na 
strokovnih in političnih predavanjih.

Vse leto so pridno delali v tovarni ali uradu, danes pa veseli in 
zadovoljnih lic uživajo svoj zasluženi odmor.

Kako so delili dobiček v škofjeloški tovarni klobukov
V tovarni klobukov o Škofji Loki so 

pred nedaonim delili dobiček, ki so ga 
ustvarili v prvih petih mesecih letoš
njega leta. Dobro so delali v tem času 
in zaradi tega je bil tudi dobiček raz
meroma visok. Vsak delaoec in usluž
benec je prejel povprečno od 14—15 ti
soč dinarjev, nekateri višji uslužbenci 
in delavci za celo do 30 tisoč dinarjev. 
Dobička so bili deležni tudi delavci, ki 
so o prvi polovici tega leta bili zapo
sleni v podjetju vsaj 3 mesece, pa so 
potem odšli na druga službena mesta 
ali pa o pokoj.

mm

Pred ustanovnim kongresom
Zveze delavskih prosvetnih društev „SVOBODA‘

vanja, tudi najmanjša, tudi najneznat- 
nejša, služila vzgajanju novega človeka 
in gradnji socializma. »Svoboda« naj bt 
bila ne. prosvetnem poprišču to, kar so 
delavski sveti o produkciji. Delavski 
razred naj bi s pomočjo svojih prosvet
nih društev in s pomočjo zveze teh 
društev prosvleljeval in vzgajal sebe in

delavskega prosvetnega društva 
&uv0bode« 1933. leta, na katerem je 

Prišlo- do ostrega spopada med revolu- 
ct0narnimi delavci in kapitalističnimi 

čuvarji — žandarji.

Tudi na Javorniku 
so ustanovili »Svobodo«

, V soboto je bil na Jesenicah, v ne- 
S*Jo pa še na Javoniku ustanovni zbor 
v v°bode«. Pred občnim zborom je bil 

Promenadni koncert godbe na pihala, 
dv ° R® j? Lil občni zbor v nabito polni 

'manj Fizkulturnega doma. 
kal vs<?h sekcij dosedanjega sindi-
i . mega kulturno umetniškega društva, 
p’ Je nosilo ime po starem svobodašu 

ranču Mencingerju, so v novo društvo 
R^ls‘opili tudi še živeči člani bivše 
j*;'vohrtde«, precej je pa tudi novih, ta- 

on bo štela tudi javorniška »Svoboda« blizu tisoč članov. D. U.

Gibanje za zopetno ustanovitev de- ostalo vas, so se premnogokral sama 
laoskih prosvetnih društev >Soobodat prepuščala vplivu zaostale vasi. 
je kaj kmalu in sočno zajelo naše de- Za tako stanje seveda niso krivi le 
laDske centre. 23. tega meseca bo o Tr- objektivni pogoji, o katere so bila dru- 
booljah že ustanovni kongres zveze pro- šiva postavljena in o katerih, so morala 
svetnih društev >Sooboda<, ki bo usmer- delati. Krio je nedvomno tudi subjek- 
jala nadalnje delo soojih članic. tiom faktor, krivi so tudi posamezni

Ni slučaj, da je to gibanje tako sil- odbori in posamezniki. Krioi smo vsi, 
no zajelo naše delavske centre. Kdor bi ki smo nekdaj mislili, da je to produk- ostalo prebivalstvo o duhu praktičnega 
pripisoval ta pojav kakemu srečnemu cijsko organizacijsko načelo dobro in socializma.
naklučju, bi se hudo motil. Po mojem nujno za ose panoge našega delovanja. n . , . , , .
gre za to, da so najdalekooulnejši to- Praksa je pokazala, da nismo imeli nas se doW*’ da se navdušenje,
oarisi pravočasno spoznali, da s sindi- pran, ali pa, da tak tip organizacije ne ? katerim se popnmemo te ah one stvari, 
kalnimi kulturno-umetniškimi društvi ustreza našim sedanjim potrebam pro- čestokrat izrodi o kratkotrajno kampa- 
(po domače s SKUD-i) ne gre več na- svetnega udejstvovanja. Vsaj ne potre- T- A»vduaenje polagoma pojema in 
prej; da je treba prosvetno delo med bam našega sedanjega prosvetnega dela ldeJa- za katero smo se bili navdušili, 
delovnim ljudstvom pojačiti in poglo- o delavskih, središčih. -rp ° P°zabljenje. Paziti moramo, da
biti; da se utegne v naših sedanjih raz- Ali s tem, da se na novo ustanao- ff ,ne.bl zgodilo tako z navdušenjem, s 
merah prosvetno delo pravilno razviti Ijajo delavska prosvetna društva >Svo- Katerim so se nast delavski centri lotih 
le, če bodo organizirani naši prosvetni boda< in da je to gibanje zajelo naše ,lshinavijanja >Svobod<. lovarisinaj ne 
organizmi po teritorialnem načelu in če delavske centre, samo s tem ni še pre- P°zabf.l°• da ne gre za to, da bi spre- 
bomo mi osi vedno imeli pred očmi zgo- magan način dela sindikalnih kulturno- men , ocf način ^nasega^ dosedanjega 
dooinsko nalogo delavskega razreda tu
di na prosvetnem poprišču.

»Sindikalna kulturno-umetniška dru- 
štva< so že dolgo tega odpovedala. Ni 
res, da ne bi bila nič naredila. Marsikje 
so mnogo naredila in skoro povsod so 
si njihovi odbori po svoje prizadevali, 
da bi društva realizirala čim več svo
jih namenov. Poglavitna ovira pri nji
hovem delu je bilo dejstvo, da so bila 
organizirana (kar jih še obstaja, so še

umetniških društev. Ne odpraviš tako Posvetnega dela. Ta sprememba bo re
brna lu, kar je posledica desetletne prak- ™ a dolgotrajnega, vztrajnega m po
se in večdesetletnega prepričevanja. “J"1!1’1’? cea nas'h najboljših ljudi. 
Imamo na primer društva >Sooboda€, *SD°boda<, vsaka ^Svoboda* mitra po- 
ustanovljena po teritorialnem organiza- sJafl moran prosvetni svetilnik, ki bo iz 
cijskem načelu, a njihov način dela se delavskih _centrov posilil svoje blago
v . — ■ ... __ Z7 /0 / Tl O n V1 n 1 lov) l/l n e» Ji /i/irt v. . J ■ .
še nič ne loči od prejšnjega. Skoro po
vsod se staro upira novemu. Skoro po
vsod obstaja med starim in novim med
sebojno nerazumevanje, medsebojno ne
zaupanje. Toda tam, kjer so znali taka

dejne, o življenje vabeče žarke tudi v 
najbblj oddaljene pasi. Zato pa mora 
ves naš delavski center postati tak sve
tilnik. se pravi, da mora postati zgled 
za našo pas.

organizirana) po produkcijskem načelu, nesporazumljenja premagati, kjer so se Ustanooni kongres delavskih prosoet- 
— Od tega trpi pri nas delo še nekaterih odločno odpovedali vsemu, kar je bilo nih društev >Sooboda<, ki bo 23. tega 
drugih ustanov. — Njihov delokrog je v starem načinu dela neporabno, škod- meseca v Trbovljah, bo moral predvsem 
bil — m je še — preozek, omejen na m™ /a™ r .1 » * •Ijioo, tam gre delo v klasie in o takih registrirati, kar je bilo doslej na tem 

krajih žanjejo že sedaj bogate sadove, poprišču storjenega in določiti smernice 
L takih krajih so uspeli združiti v nadaljnjega dela. Registracija tega, kar 
>Soobodi< in aktivizirati na prosvetnem je doslej narejenega bo ugotovila, da je 
poprišču prav mnogo delavcev in tudi teritorialni način organizacije naših pro- 
take, ki so bili že leta pasivni. svetnih društev v naših sedanjih razme-

Vendar je treba povedati odkrito, da rah edini na mestu. Ugotovila bo celo 
delo prosvetnih društev >Sooboda< ne vrsto dobrih strani takega načina orga- 
bo~ lahko. Naletelo bo na ovire m na nizacije, pa tudi napake, ki so bile na- 
težave, na kar moramo biti že vnaprej rejene o nekaterih krajih pri ustano- 
pripravljeni. Treba bo premagati biro- vitvi >Svobodt. Izvoljeni delegati >Svo- 
kratske tendence pri vodstvih, ki bodo bori« naj pridejo na kongres priprav- 
prav gotovo še dolgo silile na površje. Ijeni na široko diskusijo, da bodo smer- 
Treba bo premagati profesionalne ten- niče našega bodočega deda na poprišču 
dence, lci se vedno močno in nujno po- prosvete rezultat široke izmenjave 
raMjo pri umetniških, panogah prosvet- mnenj, pa tudi rezultat skupnih priza- 

poglabljala vpliv revolucionar- nega dela. Treba bo paziti, da bo vsaka devanj. da bi našli za to delo najpri-

podjetje, na fabriko, včasih celo na 
skromno obrtniško podjetje z neznat
nim številom delavcev. Ta društva so 
funkcionirala — in funkcionirajo — bi
rokratsko. V nekaterih primerih niso 
imela delavskih članov. Včasih se je 
človek smel vprašati, če se morda naš 
delavski razred ni odpovedal svoji zgo
dovinski nalogi na poprišču ljudske 
prosvete, če si naši delavci niso morda 
vtepli o glavo, da nimajo na tem po
prišču nič več iskati. Ta društva so 
se zapirala vase kakor nekako cehov
stvo, nehote so se odtujevala delav
skim množicam. Namesto da bi bila 
širila in
ne miselnosti delavskega razreda na za- dejavnost našega prosvetnega udejstoo- mernejše oblike. Igrek

lahko rečemo, da je bilo to razde
ljevanje dobička lep uspeh delovnega 
kolektiva tovarne klobukov, toda delav
ci vedo pri tem še veliko drugega po
vedati. Prisluhnimo jim.

Nekaterim ne gre o glavo, kako to, 
da so jim odšteli od dela letni dopust, 
in so tisti, ki so dopust že izrabili, do
biti manj dobička. Sindikalni odborniki 
podjetja so na sestanku upravnega od
bora bili tudi mišljenja, da nikakor ni 
pravilno, da je upravnik ekonomije do
bil dobiček za vse mesece, v podjetju 
pa je začel delati šele aprila. Konjar, h 
dela v podjetju precej dalj časa kot 
upravnik, pa dobička sploh ni bil de
ležen. Sicer je upravni odbor zaradi 
pritožbe sindikata sklenil, da bc tudi 
konjar deležen pri dobičku, toda do da
nes tega sklepa še ni uresničil.

Delavci pa vedo povedati tudi to, da 
ima ekonomija zgubo in da po njiho
vem mišljenju upravnik ekonomije ni
kakor ni upravičen na delež pri dobič
ku tovarne. Toda, kaj morejo, »če sta 
pa z direktorjem tovarne prijatelja!s.

Tole so nam povedali delavci in sin
dikalni odborniki tovarne klobukov, 
mi pa menimo, da bi bilo najbolj pran 
če bi se o teh stvareh dobro pogovorili 
na zasedanju delavskega sveta in uprav
nega odbora in napake, ki so se dogo
dile pri delitvi dobička, popravili.

Delavci Železniških delavnic 
v Mariboru so se domenili, 

kako bodo pričakali VI. kon
gres naše Partije

Po zgledu drugih kolektivov so da
le tudi železniške delavnice pobudo za 
tekmovanje v počastitev VI. kongresa 
KPJ. Prvi poziv na tekmovanje sta po
slal j železniški delavnici iz Sarajeva in 
iz Zagreba. Delavski svet mariborskih 
železniških delavnic je tekmovanje Spre
jel, postavil komisijo, ki je vskladila 
vse tekmovalne načrte, delavci pa so 
sc pogovorili, kaj vse bodo napravili 
do VI. kongresa KPJ.

Tekmovalni načrt je zelo obširen in 
obsega tekmovanje v proizvodnji, z 
ustvaritvijo plačilnega sklada in v kul
turnem in vzgojnem delu. V tekmo
vanje so vključena tudi društva, kjer 
so včlanjeni delavci iz tega kolektiva. 
Upajo, da bodo poleg uspehov na go
spodarskem področju poživili tudi delo 
športnega društva »Železničar«, telovad 
nega društva »Partizan«, kulturno- 
umetniškega društva »Angel Besednjaki 
in klube Ljudske tehnike. Š. P.

POMEMBEN USPEH LIVARJEV 
»LITOSTROJA«

Nizu uspehov, ki so jih dosegli de
lavci Titovih zavodov »Litostroj«, se je 
te dni pridružil še eden.

V jeklolivarni so vlili 16-tonsko o- 
za reduktor, ki ga izdelujejo za žele
zarno na Jesenicah. Os je iz silicijmari- 
ganovega jekla in je šest metrov dolg;, 
in 80 cm debela. Livar jem v »Litostro
ju« se je prvič v Jugoslaviji posrečilo 
vliti tako veliko in tako težko os. Z. A.



SEKAJ Ml SET O GOSPODA E JEN J TJ V »TISKANINI«

ČAS JIH PREHITEVA
Izšla je uredba o vajencih

Za strokovno vzgojo m šega delavskega naraščaja
Kdo rte pozna izdelkov tovarne »Ti- | kuje, drugič ga dobe spet toliko, da ne 

skanina«: blago za ženske obleke, rute, vedo kam z njim. Sedaj imajo bombaža
blago za domače halje itd. itd. S čim 
se pa delovni kolektiv zdajle ukvarja, 
kje ga nabolj »čevelj žuli«, pa vam ne 
bi znal vsak povedati, tudi v »la
teksu« ne.

Do junija je še kar šlo. V prvih 
mesecih letošnjega leta so zbrali toliko 
sklada plač, da so lahko premagali prve 
težave. Še celo več. Sedaj imajo pri
hranjenih 24 milijonov dinarjev. Kam 
bodo s tolikim denarjem? Junija so 
premalo prodali in v sklad plač ni pri
šlo toliko denarja, da bi lahko delavci 
dobili polne plače po tarifnem pravil
niku. Precej slabo kaže tudi za julij. 
Za avgust se še nič določenega ne ve, 
kaj dobrega se jim tudi ne obeta. Iz 
prihrankov, ki sn jih nabrali v prvih 
mesecih, so dodali toliko, da so dobili 
vsi polne plače za junij. Prav tako bo
do napravili tudi za julij. Nekaj do
bička bodo razdelili med delavce. Ne
kateri bi radi, da bi ves dobiček čim- 
prej razdelili, drugi treznejši, pa me
nijo, da je treba misliti tudi na »že
lezno rezervo« za suhe mesece, ki lahke 
še pridejo. Nekaj je že gotovo. Res bo
do nekaj denarja razdelili O tem bo 
delavski svet kmalu razpravljal. Po 
Kranju se že šušlja, da bodo dobili 
okrog tri četrt plače. To jim v »In- 
teksu« zavidajo!

Po temle, kar sem vam zdaj pove- 
dai boste rekli: gre jim, da ne more 
bolje. Res, denarja jim ni manjkalo. 
Imeli so nekaj zaloge, ki so jo prodali, 
v Turčijo so izvozili precej čez milijon 
metrov blaga in — kar je glavno — 
čepe so bile višje. Če so pa tudi dobro 
gospodarili presodite sami.

Vse prve mesece jim je manjkalo 
, barv in kemikalij. Dobili so jih šele 

1 unija. V skladišču pa se jim je med
tem nabralo okrog tri milijone metrov 
nepotiskanega blaga. Kupci so odhajali 
oraznih rok. Sedaj hitijo, da je kaj. 
Toda, ko ga bodo potiskali, bo konec 
sezone in blago jim bo ostalo v skla
dišču do drugega poletja. To pa pomeni 
najeti posojilo, plačevati obresti, živeti 
ob minimalnih plačah. Preglavic cel 
kup.

Vsak bo dejal: seveda, že niso barv 
nravi čas naročili. Nakup je posredo- 
lovalo uvozno podjetje »Slovenija- 
tmpex«. Toda to podjetje je še mlado. 
N"ima dovolj izkušenj — v »Tiskanini« 
o pa čakali, da je bilo prepozno. Do

ber gospodar ne bi napravil tako. Za 
kratek rok dobave bi se domenil, če 
nočejo pristati, če imajo dovolj drugih 
naročil, potem lahko rečeš samo: tega 
nisem vedel — pristaneš na dolgoročno 
dobavo in — čakaš na drugo poletje, 
izkušnja izuči človeka. Drugič bo na
ročil prej.

Veliko zgage — tako pripovedujejo 
— jim je napravil regres, ali kakor mu 
irugače pravimo — povračilo. Tega je 
iobila trgovina iz proračuna, da je zni
žala cene blagu, ki ga ni mogla pro
dati. Skoraj ni tovarne, kjer ne bi sli
šali pritožb: špekulirali so na naš ra- 
'un, škodo nam delajo, zato pa sedaj 
nam ne gre itd. Ponekod so res špeku
lirali. Ali so pa gledali samo nase, da 
le napravijo čimveč prometa. Zgodilo 
se je, da je »Vartex« kupoval za svoje 
krojaške delavnice blago v trgovini, 
kjer ga je ceneje kupil, kot pa stane v 
tovarni. *

Precej zabavljanja sem slišal na ra
čun Centrotekstila. To je namreč pod
jetje, ki oskrbuje vse tekstilne tovarne 
v Jugoslaviji z volno in bombažem. 
Ker je edino take vrste v Jugoslaviji, 
moraš kupiti od njega, kar in kadar 
ti da. »Tiskanini« dobavlja bombaž 
zelo neenakomerno. Včasih ga primanj-

dovolj do konca leta. Podjetje je mo
ralo bombaž seveda takoj plačati, na
jeti posojilo in najbrž plačevati tudi 
obresti. Se huje je, kadar dobe slab 
bombaž. Kam z njim? Ljudje hočejo 
dobro blago, slabega težko prodaš. Bo
do morali pač pod ceno.

Člani delavskega sveta' so mi pra
vili, da je včasih »Jugočeška« sama na
bavljala bombaž in zastran bombaža 
ni bilo nikoli težav, razen če je bila z 
bombažem po vsem svetu slaba. Tale 
Centrotekstil je za tovarno velika cok- 
lja. V »Tiskanini« pravijo,- da bi brez 
njega veliko bolje shajali. Bombaž bi 
sami nabavljali, in to takega, kakrš
nega bi si izbrali.

Kaj bodo sedaj? Ko so začutili, da 
posel ne gre več tako od rok, so se po
svetovali in odločili. Cene je treba 
znižati. Znižali so jih nekateremu bla
gu za 20, drugemu za 10 odtotkov, ka
kor je povpraševanje. Povprečno so 
znižali cene za 15 odstotkov. Vedo pa, 
da se s tem prevelikih zalog še ne bo
do rešili, ker imajo tudi po trgovinah 
polna skladišča. Sicer so bile njihove 
cene že sedaj nekoliko višje kot v dru
gih tovarnah, kjer delajo prav tako 
blago. In lahko so jih držali, ker je ka
kovost njihovega blaga boljša in vzorce

imajo lepše. Prav veliko pa tudi ne 
bodo mogli popustiti pri cenah, ker bi 
šlo potem v njihovo zgubo.

V Beogradu so odprli skladišče, kjer 
prodajajo blago trgovinam na drobno. 
Dogovorili so se z eno izmed beograj
skih veletrgovin s tekstilnim blagom 
in ji dali blago na upanje. Ko prodajo, 
obračunajo s tovarno. Pravijo, da so 
uspeli. Prvič zaradi tega, ker gre blago 
v denar. Predstavniki majhnih trgov
skih podjetij iz Srbije in Makedonije 
namreč težko pridejo v Kranj, saj jih 
tako potovanje stane 20 tisoč dinarjev 
in tudi več, ki pa jih delovni kolektiv 
manjše trgovine ne more kar tako utr
peti. Druga dobra plat tega skladišča 
pa je, da jim vsak mesec poročajo, 
kakšne so potrebe in kakšno je povpra
ševanje po posameznih vrstah blaga, 
kar je dragocen podatek za proizva
jalca.

Vprašal sem tudi za akumulacijo. 
Malenkost, pravijo, če bi le vse blago 
prodali. Doslej je šlo. Trda bo še. Upa
jo, da bo s septembrom, ko pričenja 
zimska sezona, že bolje. Zalogo zim
skega blaga imajo za prvo silo že pri
pravljeno, kako bo v bodoče, pa ne 
morejo prerokovati.

Tako je torej v »Tiskanini«. Gospo
darijo, kakor vedo in znajo. In na iz
kušnjah se učijo.

Nekaj iz delovanja odbora za delo

Kršitve tarifam pravilnikov le fre&a v hali zatreti
Ko j-e bflo odpravljeno ministrstvo za 

delo, je njegove posle prevzel Svet vlade 
LRS za ljudsko zdravstvo ln socialno poli
tiko. Ta je na svojem prvem zasedanju iz
volil kot svoj poseben organ — odbor za 
delo, v njegovo pristojnost spadajo vse za
deve, ki se tičejo, delovnih odnosov. Odbor 
šteje 16 članov. Na svoji prvi seji je spre
jel ožji program svojega dela, posamezne 
naloge in probleme pa je obravnaval in re
ševal na dveh širših in nekaj ožjih sejah. 
Dne 31. julija letos je bila tretja seja z 
aktualnim dnevnim redom.

KRŠITVE TARIFNIH PRAVILNIKOV JE 
TREBA V KALI ZATRETI

Najobsežnejša je bila obravnava o neka
terih pojavih, ki nastajajo, pri praktičnem iz
vajanju novega plačilnega sistema v gospo
darstvu; Ugotovljeni so prvi' primeri samo
voljnih kršitev posameznih določb in po
stavk tarifnih pravilnikov. Odbor je sklenil, 
da je treba take pojave zatreti v samem 
začetku in naročil organom inšpekcije dela, 
da morajo dosledno izpolnjevali dolžnosti, ki 
jim jih nalaga Uredba o delitvi sklada za 
plače in o zaslužkih delavcev in uslužben
cev v gospodarskih podjetjih. Kršitve so 
nedopustno; so protipravna dejanja in po
menijo izigravanje delavskega gospodarje
nja. V kolektivu lahko povzroče nered in 
utegnejo rušiti zaupanje v svoj lastni pred
pis. Posledice se lahko pokažejo v disciplini 
in storilnosti dela. Včasih sicer izgleda. da 
so kršitve kar nekako utemeljene. Kakšno 
vprašanje v pravilniku ni ustrezno urejeno, 
ali bi bilo celo krivično. Toda naj bi bil 
razlog še tako utemeljen, kršitev ni dopust
na, ker ni potrebna. Delavski svet je pra
vilnik izdal, prav«tako je v njegovi pristoj
nosti, da v sporazumu s sindikalnim orga
nom. ki je tarifni pravilnik potrdil, tega do
polni ali spremeni, če se za to pokaže ute
meljena potreba. Toda potrebno je nov 
plačilni sistenrL v praksi proučevati, prav ta
ko. posamezne pojave in nanje reagirati z 
ustreznimi ukrepi;

VSAK DELAVEC NAJ DOBI ODLOČBO
Odbor je tudi sklenil, da morajo po 25. 

členu omenjene uredbe direktorji brezpo
gojno izdati delavcem in uslužbencem od
ločbe, iz katerih bo vsakdo razbral, na ka
tero delovno mesto je razporejen, kakšna 
tarifna postavka je določena za to delovno 
mesto in katere okoliščine so vštete v ta
rifni postavki. Ce je določena okvirno, mora 
biti v odločbi obrazloženo, zakaj je delavcu 
določen konkretni znesek v okviru predpisa
ne postavke (nima ustreznih kvalifikacij, je 
začetnik, je strokovnjak itd.). Marsikje so 
namreč pozabili izdati take odločbe. Neka
tera podjetja so jih stcer izdala, toda nepra
vilne. Delavce so razvrstili v »skupine«, 
uslužbence v »vrste«. Ponekod so delavce, 
zlasti pa uslužbence »prevedli« v določeno 
skupino in jim določili »plačo«. Pri zaposle
nih so take napake večkrat povzročile nejas
nosti in povpraševanja, kaj pravzaprav tedaj

velja. Z izdajo odločb po omenjenem pred
pisu, pa se lahko take nejasnosti pravočasno 
odpravijo, zlasti pa zavaruje delavčeva pra
vica do pritožbe in delavca seznani s tarifno 
postavko in in vsemi okoliščinami, po ka
terih se ravna zaslužek na njegovem delov
nem mestu.

O NORMAH, AKORDIH FN SE KAJ
Nadalje je odbor naročil organom inšpek

cije dela, da pri svojih pregledih odkrivajo 
morebitna nesorazmerja med tarifnimi po
stavkami in normami. Ponekod so namreč 
prezrli ali pa pozabili, da je najboljše me
rilo za vrednotenje delovnega mesta — re
alna norma, in zato osnova za določitev ta
rifne postavke. Neskladje je brž iodilo po
sledice: ponekod dovoljuje neopravičene za
služke, kar utegne prej ali slej privesti do 
gospodarskih težav, drugod pa preprečuje, 
da bi delavec dosegel zaslužek, ki bi ustre
zal njegovim naporom. Treba je upoštevati, 
kaj pomeni za gospodarjenje dobra ln realna 
norma. Organi inšpekcije dela morajo biti 
pobudniki, da se taki pojavi odpravijo po
vsod, kjer se ugotove.

Se nekatere druge pojave je odbor ob
ravnaval (na primer problem zaslužkov v 
kmetijstvu) in sprejel sklep, da je treba novi 
plačilni sistem sistematično proučevati z 
vseh vidikov. Same ugotovitve so še pre
malo. Predvsem je treba odkrivati vzroke in 
pripravljati ukrepe za njihovo odpravo. Važ
na je bila pri tej obravnavi ugotovitev, da 
se razkrivajo vprašanja, ki jih ni mogoče 
obravnavati in ocenjevati z dosedanjimi poj
mi in merili. Zahtevajo obravnavo s stališča 
samoupravnosti delovnih kolektivov, z na
čel delavskega gospodarjenja, pri čemer se 
posamezni socialni politični problemi kažejo 
v novi luči. Odbor za delo bo temu vpra
šanju posvetil del septembrskega zasedanja.

PRAVICO NA OSKRBNINO ZA ZAČASNO 
NEZAPOSLENE JE TREBA RAZŠIRITI
V drugi točki je bila obravnavana služba 

posredovanja dela. Med drugim je bilo ugo
tovljeno. da sedanja ureditev oskrbnine za
časno nezaposlenim ne ustreza. Merila, po 
katerih se odloča pravica do te oskrbnine, 
so namreč preozka. Predvidena dopolnitev, 
da bi bili deležni te oskrbnine lahko tudi 
upravičenci, ki jim je delovno razmerje pre
nehalo po 1. oktobru, ne bi bila povsem za
dostna in zato je bila izdelana osnova za 
izpopolnitev. Poudarjeno je tudi bflo, da je 
treba to službo obravnavati z gospodarskih 
in socialno politični vidikov, ne pa jo sma
trati za nekakšno socialno skrbstveno po
dročje. Tudi upravni odbori okrajnih posre
dovalnic za delo se šc niso uveljavili kot 
organi, ki vodijo to službo. Izgubljajo se v 
drobnarijah in obravnavajo primere, ki spa
dajo v delokrog upravnika. Vprašanja pra
vilne zaposlitve, razporeditve že zaposlenih, 
zaposlitev žena, vključevanje mladine itd. pa 
ostajajo neobdelana, ker se jih ne lotijo. 
Težave so tudi z uslužbenci. Ljudski odbori

šolskega, leta. Med tem časom delajo r*0 
jenci praktično le po 6 ur na dan- 
ukrep je bil potreben zaradi tega, da D 
lahko vajenci obiskovali strokovno soL0 
in da se ne bi zgodilo, da bi mu učna 
doba potekla prej, preden je šolo 1&0 
ključih

Upravni odbor podjetja oziroma okraj
na. obrtna zbornica mora ob koncu vsa
kega leta organizirati izpite, v zadnjem 
letu pa zaključne izpite. Dogajalo se Je 
namreč zelo pogosto, da so prišli vajen
cu na zaključni izpit brez zadostnega 
poznavanja svoje stroke. Z vsakoletnimi 
izpiti pa bomo zasledovali napredovanje 
vajenca v učenju in pravočasno ukrenili 
vse, da bo ob poteku učne dobe obvla
dal svojo stroko.

V uredbi je predpisano, da je nočna 
in nadurno delo vajenca prepovedano. 
Pristojni republiški organ lahko le iz
jemoma dovoli praktičen pouk ponoči 
tam, kjer to ne gre drugače. Vajenci 
se tudi ne smejo uporabiti za posle, ki 
niso v zvezi z n jihovim poklicem.

Posebni predpisi določajo, koliko 
znaša mesečna nagrada vajencev, o Če
mer smo že poročali v zadnji številki 
Obzornika.

Učna doba traja praviloma tri leta.
V nekaterih poklicih je lahko krajša, 
lahko pa tudi daljša, vendar ne sme 
biti krajša od dveh let in ne daljša kot 
4 leta.

Uredba predpisuje normalen čas 
praktičnega dela m teoretičnega pouka. 
I a znaša v prvem Jetu skupaj 42 ur, 
od tega največ 30 ur praktičnega dela, 
v drugem letu skupaj 45 ur, od tega 
praviloma 30 ur praktičnega dela, v 
tretjem letu pa 48 ur, od tega je 36 ur 
praktičnega dela. Razmerje med prak
tičnim delom in teoretičnim poukom 
predpiše pristojni republiški organ za 
vsako stroko posebej.

Vajenci imajo po uredbi pravico 
plačan letni dopust in to 30 dni med po; 
letnimi meseci in 7 dni med zimskimi 
šolskimi počitnicami.

Učna pogodba se sme iz važnih razlo
gov razdreti z obeh strani. Poleg tega 
lahko vajenec ob vsakem času ra z dere 

Težje je vprašanje učencev v gospodar- učno pogodbo. V pogodbi pa se lahko 
stvti. Odbor za delo je ponovno ugotovil, da postavijo obveznosti, ki nastanejo v ta- se to vprašanje zamotava tako, da ima pri f„ J ,spodarstvo pa tudi mladina, Keni primeru za starse. V morebitnih

Za vajenca se po novi nredbi šteje 
oseba, ki se v podjetju, obrtnem oziro
ma trgovskem obratu ali v delavnici uči 
določenega poklica oziroma obrti.

Za vajenca je lahko sprejet: 
a) kdor je dopolnil 14 let, vendar ne 

sme biti starejši kot 18 let. Za nekatere 
poklice lahko zvezni organ za ljudsko 
zdravstvo in socialno politiko, predpiše 
tudi starost nad 14 let.

h) Da ima dovršeno sedemletko ali 
osemletko oziroma nižjo gimnazijo, naj
manj pa 4 razrede osnovne sole. To se 
predpiše za vsako obrt oziroma poklic 
posebej.

c) Da je duševno in telesno zdrav. 
Podjetje mora skleniti s starši »siro

ma oskrbnikom vajenca pismeno učno po
godbo. V učni pogodbi so med drugim 
določene predpisana učna doba in pra
vice ter dolžnosti vajenca. Podjetje mo
ra nč.no pogodbo predložiti najpozneje 
v .osmih dneh po sklenitvi ljudskemu 
odboru, da jo potrdi in vpiše v vpisnik.

V uredbi je določeno, da se vajenci 
sprejemajo praviloma od 1. junija do 30. 
septembra vsakega koledarskega leta. 
Vajenci, ki so stopili v uk pred 1. ju
nijem ali pa po 30. septembru imajo 
vse pravice in dolžnosti tistih vajencev, 
ki so bili sprejeti v rednem roku. Le 
čas, prebit v učenju do 1. junija, se jim 
ne všteje v predpisano učno dobo in ne 
obiskujejo šole do začetka prihodnjega

to službo podcenjujejo, ali Jo pojmujejo 
enostransko. Zato ponekod prezro. da zahte
va ta služba poleg politične razgledanosti, 
tudi primerno strokovnost in izkušenost. Iz
dana navodila in tolmačenja naj služijo od
pravi napak, ki so tem težje, ker podatki 
dokazujejo, da prt nas ni objektivnih pogo
jev za kakšno — brezposelnost. Sedanje sta
nje je začasni prehodni pojav in dobro, po
litično in strokovno kakovostno delo posre
dovalnic, njihov redni medsebojni poslovni 
stik, so pogoji, da ta pojav čimprej obvla
damo.

VPRAŠANJE UČENČEV V GOSPODARSTVU 
SE NI POVSEM ZADOVOLJIVO REŠENO

tem težave i gospodarstvo pa 
Nova uredba n nagrajevanju učencev v go
spodarstvu ostaja na pol pota in se preveč 
poslužuje administrativnih ukrepov. Nekate
ra gospodarsko politična vprašanja, tikajo
če se vključevanja in zaposlevanja učencev, 
pa še niso docela razčiščena. Ugotovljeno je, 
da število učencev pada. Imamo pojave, da 
posamezni mojstri zaposlujejo učence, ne da 
bi jim plačevali, oziroma da celo starši 
plačujejo mojstra, ki ima v uku njihovega 
sina. Se več: na vasi je prišlo do primerov, 
ko je bogat kmet poslal svojega sina v 
»mestne« šole, za hlapca pa je najel sina 
malega kmetiča, ker ta sinko ni dobil mož
nosti, da bi se zaposlil kot učenec v gospo
darstvu. Potreba po teh učencih pa je oči- 
vidna, kakor je po drugi strani nujno, da je 
treba čimprej urediti plačevanje učencev ta
ko, da ne bo to za podjetja preobčutno bre
me, temveč da bo stimulativno 1 za mladino 
i za gospodarstvo. Posamezne panoge očitno 
potrebujejo učečega se, naraščaja. Toda ad
ministrativni 'ukrepi so se preživeli ln tudi 
na tem področju bo treba pb eni strani 
ostrih zaščitnih ukrepov, po drugi strani pa 
upoštevati načela novega gospodarskega si
stema.

Se dveh vprašanj sc je lotil odbor za 
delo na svoji zadnji seji. Odbori za delo v 
sklopu okrajnih svetov za ljudsko zdravstvo 
in socialno politiko se še niso uveljavili; 
med vzroki je tudi neustrezen sestav deloma 
samega sveta, deloma odbora. V njih so 
marsikje ljudje, ki sploh ne poznajo tega 
področja. Po takega sestava pa ne bi prišlo, 
če bi ljudski odbori sami. zlasti pa pred
sednik in tajnik pravilno cenili in razumeli 
to delovno področje. Poglavje zase pa je 
tehnična In higienska zaščita dela: republi
ška inšpekcija sedaj temeljito proučuje dvo
je naših podjetij, da se bo dobilo ustrezno 
gradivo za nadaljnjo poživitev tega področja, 
ki je izredne važnosti tako s čisto gospodar
skega kakor tudi s človečanskega vidika.

Ob zaključku pa so člani kljub dokaj
šnjemu opravljenemu delu sklenili, da je 
treba zboljšati delo samega odbora, da mora 
ta še bolj zaživeti kot kolektivni in delov
ni organ. M. R.

sporih odloča okrajna (mestna) arbi
traža.

Telesne kazni vajencev so prepoveda
ne. Vajenec se lahko kaznuje z opomi
nom ali ukorom, v skrajnem primeru 
pa lahko podjetje, oziroma delodajalec 
zahteva od arbitraže dovoljenje, da raz- 
dere učno pogodbo.'

Podjetje, kjer se je vajenec izučil, 
ga je dolžno zaposliti kot kvalificiranega 
delavca (pomočnika) še najmanj 6 me
secev po opravljenem iznitu, če vajenec 
to zahteva.

S posebnimi določbami je rešeno 
vprašanje enakomernega in načrtnega 
vzgajanja naraščaja za posamezne po
klice in obrti. U red ha namreč dnločf-
da pristojni republiški organ predpis* 
za. vsako stroko, koliko vajencev morajo 
imeti podjetja, kakšno je razmerje med 
moško in žensko mladino, ki jo je treba 
sprejeti v uk itd. Uredba določa tudi. 
da mora podjetje, ki ne sprejme pred
pisanega števila vajencev, ali pa ki im) 
je prepovedano imeti vajence, plačevati 
v fond za strokovni pouk vajencev, ki 
se ustanovi pri ljudskem odboru, pose
ben prispevek v višini stroškov, ki bi 
jih imelo z vajenci.

Dosedanje urne pogodbe ostanejo v 
veljavi Posebna komisija ljudskega od
bora pa lahko vajence iz tistih strok, 
kjer jih je preveč, razmesti v druga 
podjetja.

Nadzorstvo nad izvajanjem novih 
predpisov bo imela inšpekcija dela.

Prispevek k razpravi o delu železarne v Ravnah

Š3 polno je v naši tovarni ostankov preteklosti 
a sklenili smo, da jih bomo odpravili

V zadnjih tednih sta se dogodila v 
ravenski železarni dva dogodka, ki bi 
sama po sebi kot sestanka ali konfe
renci ne pomenila kdo ve kaj poseb
nega, a sta vzburkala kri tako delavcem 
in strokovnjakom, kakor tudi vodilne
mu osebju podjetja.

Na obeh, prvem, obratnem sestanku 
kolektiva livarjev in drugem, izred
nem razširjenem zasedanju delavskega 
sveta, je prišlo do ostre debate, graje 
m očitkov, do sporov službenega, a žal 
tudi osebnega značaja. Prav pa je, da 
se je zaostrila vrsta napetih vprašanj 
tudi v tem, tako pomembnem podjetju 
na naši severni meji.

Nameravam napisati nekaj misli, ki 
so bile iznesene na teh sestankih, in 
ki sem jih posnela iz razgovorov z de
lavci, z željo, da se odgovorni ljudje 
v ravenski železarni svoje odgovorno
sti v celoti zavedo in da se prilike iz
boljšajo, ter da bi se dobronamerna 
razprava v podjetju razširila in po
globila.

Mislim, da je predvsem važno, da 
delavec pozna gospodarski položaj pod
jetja. Tako bo začutil, da je tudi on 
soodgovoren, če je ta slab in da bo ne
kaj imel od tega, če bo ta dober. Prav 
rad bo povedal, kje boleha njihov obrat, 
kdo je kriv velikemu izmečku in sve
toval, kako napraviti konec slabostim v 
njegovem oddelku.

LIVARNA — ZARISCE TRENJ 
IN SPOROV

Pestra in mnogolična je proizvodnja 
v Ravnah. Ne morda le po asortimanih, 
temveč tudi po sistemu proizvodnje.

Če stopiš v dosedanjo livarno, ki so 
jo nekje imenovali »grobnico plačnega 
fonda«, imaš občutek, da si prišel v 
večjo obrtno delavnico. Stroški jeklene 
litine so ,zelp visoki. A vendar nosi li
varna večino vseh naročil. Nanjo odpa
da polovica skupne akumulacije bla
govne proizvodnje. In — ustvariti v ta
kem obratu za 198 milijonov manj, ka
kor bi po planu morali ustvariti, po
meni potisniti celotno podjetje v kriti
čen položaj. Zato je prav v livarni ža
rišče trenj in sporov, pa žal tudi poiz
kusov spletkarjenja.

K tem pojavom je podal upravni 
odbor takle zanimiv komentar:

»Nekateri mislijo, da lahko zaradi 
kritike napak v Litostroju napadajo po
samezne vodilne uslužbence. Tako sta 
na primer Frfolja in neki Črnogorec na 
sestanku v livarni brez osnove zelo 
brutalno napadla tamkajšnje vodilne 
uslužbence. Tovariš Frfolja je izjavil, 
da bo že naučil delavce kritizirati. 
Upravni odbor je mnenja, da bi *bilo 
boljše, ko bi jih raje naučil pravilno 
delati.«

»BOLJŠE JE BITI TIHO«
Prav resno se vprašamo, če ne duši 

upravni odbor s takim postavljanjem 
morda tudi dobronamerno kritiko? Zdi 
se mi, da jo. Nič ni čudnega, če potem 
slišiš od delavca takele besede:

»Jaz vem, kaj je tu narobe. Saj de
lamo povprečno le po 5 do 6 ur, vse 
drugo vzame borba za orodje, žerjav, 
prostor. Nimamo vedno v redu priprav
ljenega peska za kaluparjenje... pa kaj 
bi govoril. Je boljše biti tiho.«
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Pobaraš ga, zakaj je boljše biti tiho. 
On pa ti bo pribil: »Če hočeš imeti 
kruh.«

V tem je torej stvar. Za kruh se 
bojijo delavci — gospodarji, bojijo se, 
da jih ne bi odpustili, če bi grajali 
napake.

DA BI LAHKO IZPLAČALI POLNE 
PLAČE, SO ZMANJŠALI DOBAVE 

SUROVIN
Zaenkrat je zaradi gibčnosti komer

cialnih in drugih gospodarskih oddel
kov železarna še lahko izplačala polne 
plače, čeprav je bilo posebno v prvih 
letošnjih mesecih precej primanjkljaja. 
Da so to uspeli, so zmanjšali dobave su
rovin in materiala. Toda sčasoma bi 
lahko povzročile premajhne zaloge ne
varne zastoje v obratovanju. Take mere 
za izboljšanje finančnega položaja so 
lahko mogoče le mesec ali dva, potem 
se lahko zgodi, da bo dobil kolektiv le 
minimalne plače. Zadnji mesec — ju
nija se je stanje res že malo popravilo, 
a še vedno bodo morali krepko popri
jeti, če bodo hoteli priti na »zeleno 
vejo«, kakor pravimo.

»KAKO ZMANJŠATI IZMEČEK?«
Ze vse leto se bavi delavski svet 

tudi z vprašanjem; kako zmanjšati ve
liko količino izmečka. Samo v prvem 
polletju ga je bilo v vseh obratih pri 
več kot pol milijardni vrednosti proiz
vodnje za 73 milijonov. Posebno na 
ostrino je to vprašanje postavila obra- 
tovodska konferenca, ki je tudi podrob
no ugotavljala vzroke temu pojavu. 
Mnogo je vredno, da je uspelo vzbuditi 
med delavci zanimanje za zmanjšanje 
izmečka in da danes že vsakdo ve, da 
škart vpliva na vrednost njegovega dela 
in tudi na plače. Tudi odgovorni stro
kovnjaki so že bolj pozorni na pripom
be delavcev, dočim so bili nekdaj neka
teri. od njih gluhi za dobre predloge 
delavcev.

Pa tudi pri delavcih so nekatere sla
bosti, . ki jih moram pograjati. Mnogo 
je primerov kršenja delovne discipline. 
To je čutiti predvsem v livarni. Ze

mojstri ne poslušajo svojih predpostav
ljenih in ne jemljejo delovnih nalog 
resno, potem pa gre taka anarhija 
naprej navzdol do delavca.

ZOPET JE TREBA POUDARITI: 
SKRB ZA ČLOVEKA

Naj navedem še eno slabost, ki bi jo 
bilo treba odpraviti:

Martinarji pri SM peči so dolga leta 
moledovali za montažo škripca z nosil
nostjo vsaj 2000 kg, zakaj stalna ne
varnost je, da se sedanji škripec zruši 
martinarjem na glavo. Inženirji pa so 
jim odgovarjali, da strešna konstrukcija 
take obremenitve ne prenese in tako 
star in slab škripec še vedno obratuje. 
Pri tem delavci nemirno in v bojazni 
čakajo, da se vse skupaj odtrga in koga 
pobije. To je primer, ki martinarje jezi 
in jih sili živeti v prepričanju, da v 
železarni premalo pazijo na človeka.

Važno je poudariti tudi, da livarno 
ne bo mogoče dvigniti, dokler ne bodo 
prenesli večino proizvodnje v novo 
halo, ki pa se nekam počasi dograjuje. 
V stari delavnici delajo domala drug 
drugemu na glavi. Tesno je, da se ni
maš niti kam umakniti pod bremenom, 
katerega prenaša žerjav., In če je ta 
obrat res jedro ravenske industrije, je 
treba pohiteti z deli v novi hali.

NI VEDNO VSE SVETO, KAR POVE
DO TOVARIŠI IZ UPRAVE

Tudi nekako bojazen do vodstva to
varne še zasledimo v Ravnah. Nerada 
teče odkrita borbena beseda in se ne
kam na mil način obravnava. Zadnji 
čas lahko sicer vzradoščen spoznaš, da 
se tudi v tem pogledu stanje že boljša 
— posebno zadnje konference so to po
kazale. Toda predsednik delavskega 
sveta s člani vred je še vedno nekam 
preveč prepričan, da je tisto, kar reče 
nekdo od uprave sveto in da ne more 
biti drugače. Težko bi rekli, da je de
lavski svet pri nas že pravi gospodar, 
uslužbenci pa izvrševalci sklepov delav
skega sveta. Lahko pa rečemo, da se 
kljub tem napakam delavski svet in 
upravni odbor, pa tudi mnogo delavcev

vse bolj uveljavlja v gospodarjenju s 
podjetjem.

Se nekaj bi hotela omeniti. Name
ščenci v ravenski železarni so še vedno 
precej »gospodje« in le malo jih ima 
iskrene stike s Človekom, ki se ob vroči 
peči ali ob stroju kuha v vročini. So 
celo taki, ki preprostega človeka še na
hrulijo, če je malo neroden s predložit
vijo kakšnih potrdil. To ni prav. Delavci 
o tem molčijo, ko se meniš z njimi. Tem 
nameščencem bo le treba na nek način 
zabiti v glavo, da je medsebojno spo
štovanje temelj naše družbe.

Ob takih razmerah in prilikah V 
podjetju čaka partijski in sindikalni 
aktiv še mnogo odgovornih nalog. Po
magati morajo človeku naprej, da se 
čimprej razgleda, ne le v svoji stroki, 
temveč tudi v celotnem upravljanju- 
Clani upravnega odbora, kakor izgleda, 
premalo pojasnjujejo članom delavske
ga sveta gospodarski položaj, vsi skupaj 
pa premalo pojasnjujejo delavcem, ka
ko je z gospodarskim stanjem v pod
jetju.

Sindikalna organizacija pa bi morala 
posvečati več skrbi zaščiti človeka, biti 
bi morala bolj živa in gibčna, če bo 
hotela odigrati tako pomembno vlogo, 
kot jo je ob lanskoletnem tekmovanju.

V razpravah o tarifnem pravilniku, 
ki jih je bilo v podjetju kar 38, so sin
dikalni odborniki veliko pojasnjevali, 
svetovali in predlagali, toda stvar še 
vedno ni končana. Praksa je marsikje 
pokazala, da se da tudi še tako precizno 
sestavljen tarifni pravilnik obiti in tu 
in tam čuješ, da se to tudi zgodi. Zdaj 
zopet pregledujejo tarifne postavke, da 
bi v predlog novega pravilnika vnesli 
čimbolj pravilne postavke.

Morda sem razmere malo ostro 
osenčila, da bi tako bolj izstopale. Pri
biti pa je treba, da je kljub vsem na
vedenim pojavom v ljudeh, tako v de
lavcih, kakor tudi v nameščenskem in 
strokovnem kadru zadnje mesece vedno 
bolj čutiti težnjo za uspešno rast pod
jetja. in da so poedlni obrati dosegli v 
teh mesecih kar lepe uspehe.

Marija Hriberšek



Obiskali so jih
Nedavno je delovni kolektiv Zavoda 

. ® izdelavo denarja iz Beograda ob- 
L | 1 jadeške papirničarje. Ta delovni 
"olektiv je največji naročnik Papirnice 

Radečah in so se prišli pogovorit, 
"ako bj papirničarji še bolj iz-
°ljšali kakovost papirja, 

v Na obisku so bili kar tri dni. V tem 
[5su so se pomerili tudi v šahu, odboj
ih nogometu in namiznem tenisu. Sku- 

so se šli kopat v Rimske toplice, 
udi na proslavi SO-letnice gasilske čete, 
[ujlepše je bilo pa na skupnem izletu, 
v* sc ga je poleg gostov udeležilo kar 

papirničarjev iz Radeč.
.. Že prej je obiskal radeške papirni- 
£arje delovni kolektiv Foto-kemike iz
Zagreba. K. L

/<2, h&fzjflJUk khajev Jtatn pCšajo
Naše največje bogastvo je človek

V podjetju »Konstruktor« ne spoštujejo predpisov za varstvo pri delu

Podjetje »Konstruktor« iz Maribora 
gradi v Štorah železno konstrukcijo. Če 
pa opazujete delavce, kako delajo na 
tej konstrukciji, se morate pošteno ču
diti in pa celo prav pošteno razjeziti. 
Včasih, ko jih tako gledam, se mi za
zdijo kot akrobati, ki so nekdaj hodili

USPELA RAZSTAVA ŽELEZNIŠKE DELAVNICE V MARIBORU
. V letošnjem »Mariborskem tednu«

železniška delavnica v Mariboru pr- 
'dč v svoji zgodovini razstavljala svoje 
končne proizvode. To so v glavnem: 
Popravljene lokomotive, popravljeni in 
Prenovljeni osebni vozovi ter navadni 
ln Posebni tovorni vozovi.

Mnogi ne vedo, da prihajajo vozovi 
v našo delavnico v zelo slabem stanju. 
Za popravilo teh vozov potrebujemo 
Utnogo rezervnih delov, ki jih danes že 
'zdeluje naša delavnica sama. Človek, 
ki je videl voz, ki so nam ga poslali v 
Popravilo, se mora ob pogledu na pre- 
Uovljen voz kar čuditi, zakaj na njem 
sPloh ne moreš opaziti, da je bil ta nek
daj star in neuporaben.

Na razstavnem prostoru pri glavnem 
kolodvoru je bil razstavljen celotni 
vlak in sicer: lokomotiva, mednarodni 
osebni voz I. in II. razreda, osebni voz 
iil. razreda, tovorni zaprti voz in dva 
tovorna voza za prevoz lesa. V zaprtem 
tovornem vozu so razstavljali: športno 
društvo »Železničar«, Telovadno dru
štvo »Partizan«, Ljudska tehnika in sin
dikalno kulturno-umetniško društvo 
‘Angel Besednjak«.

Po izjavah obiskovalcev in oceni 
dnevnega časopisja je razstava v celoti 
Uspela. Obiskovalci se skovo nišo mogli 
Pačuditi lepoti in kakovosti izdelanih 
vozil. Kljub temu, da naša razstava ni

bila v bližini glaVne razstave »Maribor
skega tedna«, vendar jo je obiskalo 
precej ljudi, ki so pohvalili napore na
šega delovnega kolektiva. S. P.

Razstavni vlak Železniške delavnice v Ma
riboru, ki so ga razstavili v »Mariborskem 

tednu«

I po vrveh, napetih preko ulic. Res je, da 
ni posebnih pravilnikov za higiensko, 
tehnično in zdravstveno zaščito delav
cev pri takih delih, ki jih opravlja 
podjetje »Konstruktor«, vendar pa za 
njih veljajo predpisi splošnega pravil
nika, velja pa tudi za njih to, da mora 
uprava podjetja, sindikalna podružnica 
in celotni kolektiv skrbeti za varnost 
pri delu in s tem za zdravje zaposle
nih delavcev. Ne vem, kako more vod
stvo podjetja dopustiti take »akroba
cije«, ki bi lahko marsikoga stale živ
ljenje.

Tako je pri tem podjetju v Štorah, 
lahko pa domnevamo, da tudi drugod 
ni boljše. Nekaj podobnega lahko za
sledimo pri kleparjih, ki opravljajo 
strešna dela, in pri krovcih.'Res, da ne
katerim delavcem izgleda sprehod po 
robovih strešne konstrukcije in po 
strehi sami kot jam po sebi »umeven, 
nekaterim pa se celo zdi kot junaštvo, 
vendar se morajo pri tem zavedati, da 
njihova varnost pri delu zavisi od 
mnogočesa in da je včasih le malen
kostna napaka dovolj, da pride do ne
zgode. Tak odnos do varrfosti pri delu 
prehaja pa tudi na mlajše delavce in

zlasti na učence, ki hoje po strehi še 
niso navajeni. Precejšnje število ne
zgod, ki so se dogodile v teh podjetjih 
so najboljši dokaz, da »korajža« ni po
vsod dobra.

Končno pa je za vsakega posamez
nika in za celotno naše gospodarsko 
življenje zdravje naših ljudi največje 
bogastvo in ga moramo čuvati. Zato so 
tudi izdani predpisi, po katerih se mo
ramo ravnati in če ne gre na lep način, 
tudi s primernimi strogimi ukrepi.

Franc Kleč

Pri »Gradisu« v Strnišču 
so že presej zbrali v dobro

delne namene
Delovni kolektiv »Gradisa« v Strni

šču, je dosegel že precej lepih uspeho«. 
Toda nikogar ni bilo, da bi jih obelo 
danil v časopisju. No, pa smo se tudi 
mi odločili, da bomo odslej bolj skrbe
li, da bodo delovni ljudje zvedeli, kai 
delamo na gradbišču tako velike to
varne, kot je tovarna aluminija v Str- 
nišču. , „

Poglejmo samo, koliko so v pretek
lih mesecih darovali delavci našega 
podjetja v dobrodelne namene. Za po
nesrečence zimskih plazov smo nabrali 
82.000 din, za pomoč slepim pa skora j 
9000 din, za kar ke nam je Okrajno 
združenje slepih v posebnem pismu prav 
lepo zahvalilo. Sedaj pa prav z uspe
hom zbiramo prispevke za Mednarodni 
komite miru in prepričani smo, da bo
mo tudi to nabiralno akcijo uspešno 
■končali. Ivan Gajšt

Popraviti hočejo, kar so zamudili

KAKO SO V BANKI »GOSPODARILI« S SINDIKALNIM DENARJEM
Tole se zares čudno sliši. Bančni 

uradniki, pa ne znajo gospodariti z de
narjem. Pa je le res. Kar poslušajte!

V Ljubljani je nodružnica Narodne 
banke 606. Krajevni odbor sindikata je 
pregledal finančno poslovanje v tej po
družnici in našel kaj čudne zadevščine. 
Upravni odbor si je januarja iz kultur- 
rio-prosvetnčga fonda izplačal 73.000 di
narjev. Kako so si ta denar razdelili, se

Doslej je najboljši delovni kolehtiv 
lesne industrije kolektiv LIP na Bledu
Doslej je v tekmovanju delavskega 

Upravljanja med delovnimi kolektivi 
Sozdnih in žagarskih delavcev najboljši 
delovni kolektiv l^esno industrijskega 
Podjetja Bled. Toda takoj moramo re- 
ji, da so lahko nekateri drugi tudi 
boljši, le njihove komisije nič ne po- 
Vedo, pa ne dobijo zasluženega pri
ganja. «

S sečnjo so zaradi muhaste zime za
čeli šele maja. Pa še to največ tam, 
kjer so sneg, veter in plazovi polomili 
drevje. Morali so zelo hiteti, da se lu
badar in progasfi lesar ne bi preveč 
ra?množila. No, do julija so polletni 
P žar. spravila lesa izpolnili 80,5-odstot- 
Ul kljub taki zimi. Zelo dobro so se 
Ukazali vozniki, saj bi moralo to delo 
Opraviti 85 voznikov, bilo jih je pa sa- 
Uio 69. Izpolnili so tudi plan oddaje 
%a, le v drobni oblovini in lubju ga 
tiso izpolnili.

Zelo so izboljšali delovno disciplino, 
m v podjetju Gorjana si še niso na 
Jasnem, da zavisi njihova plača od dela 
njihovih rok. Namesto da bi napravili 
^4 kubikov na dan, so jih napravili le 
20. Tudi delavcev imajo več. kot pa 
predvideva njihov tarifni pravilnik. 
Močno se je dvignil tudi zaslužek gozd
nih delavcev.

V žagarski proizvodnji so polletni 
plad prekoračili. Nekateri obrati bodo 
kmalu izpolnili že letni plan. Povpreč
ni delovni čas pri kamionih je nekaj 
nad 11 ur na dan.

Za gradnjo ima podjetje skoraj 46 
bilijonov dinarjev. Cesta, ki veže Sel
ško dolino z Bohinjskim kotom bo že 
le dni prevozna.

Podjetje ima zaposlenih precej manj 
delavcev kot predvideva tarifni pravil
nik, toda dajatve po družbenem planu 
kljub temu v redu izpolnjuje.

Sindikalne podružnice so organizirale 
vrsto predavanj in razprav o družbe
nem planu, posebej pa še o tarifni po
litiki. Te razprave so dale vrsto pred
logov za sestavo tarifnih pravilnikov. 
Posebno pohvalno je to, da so tarifni 
pravilnik razmnožili tako, da je na vsa
kih pet delavcev prišel en izvod pra
vilnika.

To je le nekaj skopih podatkov o 
delu in uspehih delovnega kolektiva 
LIP na Bledu. G. J.

NOVE ARHEOLOŠKE NAJDBE 
V RUŠAH

Ni še dolgo tega, ko je prostovoljno 
gasilsko društvo v Rušah pričelo ko
pati temelje za nov gasilski dom. Pri 
izkopavan ju so naleteli na velike kam
nite plošče, ki so dale sklepati, da gre 
za nekaj nenavadnega. Ko so plošče od
krili, so našli grobne jame, v katerih 
je bil pepel pomešan z ostanki oglja 
in nedogorelih človeških kosti. Izkopali 
so tudi več glinastih posod.

O najdbi so takoj obvestili vodstvo 
pokrajinskega muzeja, ki je pričelo z 
strokovnim izkopom najdbišča. Odkrili 
so 12 grobov, ki pripadajo obdobju 
prve polovice zadnjega tisočletja pred 
našim štetjem ter govore o takrat ob 
Dravi naseljenih ranoilirskih prebival
cih.

To je že drug primer arheoloških 
najdb v Rušah. Prva taka grobišča so 
odkrili blizu tam že 1870—1878. leta.

ne da ugotoviti, ker tega niso napisali. 
Članstvu seveda o tem niso nič pove- 
dali.

Ko je bila likvidirana komunalna 
banka, je podružnica priredila družab
ni večer in porabila 55.000 din. Toda 
nekaterim sindikalnim odbornikom je 
bilo tudi tega premalo. Zato so si na
slednji dan privoščili še za »preganja
nje mačka« krepko malico, črno kavo 
in cigatere, za kar so porabili še 8114. 
dinarjev.

Blagajno so tako precej izpraznili. 
Malo so počakali, da se je spet nekaj 
denarja nabralo. Julija so si spet delili 
nagrade >za požrtvovalno sindikalno 
delo«. Razdelili so k^r 49.500 din. Na 
vsakega odbornika je prišlo takole od 
3500—4500 din. Istočasno so delili tudi 
podpore potrebnim članom, toda le po 
1500—2500 din. Ti seveda niso biti tako 
»zaslužni« in jim je bilo treba dati 
manj. Članstvu tudi tokrat niso ničesar 
povedali. Ko so zaslutili, da bo prišla 
kontrola, so na hitro roko sklicali sin
dikalni sestanek in članstvu povedali, 
da so nagrade že razdelili.

Da bo stvar še lepša, naj vam po
vemo, da je finančna kontrola sindi
kalne podružnice vedela, kako sp »go
spodari« s sindikalnim denarjem, niso 
pa ničesar podvzeli.

Kaj boste rekli za take sindikalne 
odbornike? Veliko res ne bi bilo treba 
govoriti. Mislim pa, da taki ne morejo 
biti več člani sindikata, še manj pa od
borniki. Zaslužijo in prav bi bilo, če 
bi se tudi javno tožilstvo zanimalo za-
nej. Ali ne? Jap.

Še pred nedavnim je bila sindikalna 
podružnica pri Avtopodjetju najslabša 
v Idriji. Le redko so imeli sestanke in 
še te je vodil upravnik podjetja. Člani 
delovnega kolektiva so večkrat godr
njali nad delom uprave, toda sindikalna 
podružnica se ni pobrigala, da bi te na
pake odpravili.

Konec julija pa so imeli v podjetju 
Sindikalni sestanek, ki se ga od uprave 
ni nihče udeležil. Tudi šofer Kosmač 
Viki ni prišel na sestanek in je celo 
izjavil, da zanj sindikat ne predstavlja 
ničesar. Člani sindikata so ostro grajali 
tiste, ki se sestanka niso udeležili, češ, 
da ti zavirajo sindikalno delo v njihovi 
podružnici. Grajali so tudi Kosmača, ki 
si je izbiral najboljše vožnje in hotel 
imeti povsod neke prednosti. Ko so do
ločali dopust članom kolektiva, so upo
števali aktivnost vsakega pri delu v 
podjetju pa tudi v delu sindikalne or
ganizacije.

Ker delavci ne dobivajo podrobnega 
obračuna plač in ker je pretekli mesec 
več kot polovica delavcev dobilo nepra
vilno plačo, zahtevajo, naj jim podjetje 
objasni način plačevanja.

Postavili so tudi komisijo za ugo
tavljanje delovne dobe delavcev in iz
dajo novih delovnih knjižic. Sklenili so

O DVEH DELAVSKIH DRUŽINAH, 
KI ŽIVITA V ZELO SLABIH 

STANOVANJIH
Število stanovanj se je v Štorah z 

novimi hišami, pa tudi s hišami, ki jih 
je popravila železarna v nekaj letih, 
močno povečalo. Toda še vedno imamo 
nekaj družin, ki stanujejo v zelo sla
bih in neprimernih stanovanjih.

Družina Šprajcerjeva. ki ima 5 čla
nov, šestega pn pričakuje, stanuje v 
sobici, ki je istočasno tudi kuhinja. 
Družina Perpcrjeva. ki ima 11 članov, 
pa ima na razpolago samo kuhinjo in 
eno sobo.

V železarni sicer pravijo, da za ti 
dve družini iščejo nova stanovanja, to
da do danes jih še niso jx>iskali. Mi
slim, da bo treba pohiteti v tem »iska
nju«, saj je to v interesu delavcev, pa 
tudi v interesu ugleda tovarne, ki za
vzema tako odgovorno mesto v naši 
težki industriji. Franc Kleč

Sodelavec »Gorjanskega straha« preganja poštene ljudi
V dnevnem časopisju smo brali o 

tem, kaj je »Gorjanski strah« počenjal 
na Gorjancih. Brali smo tudi, da se je 
z njim pajdašil Ludvik Selan. Od ta
krat se ni še nič spremenilo. Selan še 
vedno sedi v občinskem ljudskem od
boru Kostanjevica in je celo podpred
sednik tega odbora.

Pred dvema letoma, ko je bil Selan 
še tajnik krajevnega ljudskega odbora 
v Kostanjevici, je odpustil starega par
tizanskega borca tovariša Bergleza. To
variš Berglez vse do danes ni dobil 
službe, čeprav se je obrnil tudi na okraj-

Znižanje cen nekaterih živil in tobaka
UKINJENA JE ZAGOTOVLJENA PRESKUSA S KURIVOM

Gospodarski svet vlade FLRJ je izdal 
^ilok, s < katerim se znižujejo enotne pro
dne cene na drobno za moko, kruh, mast. 
^adkor, tobak in tobačne izdelke. Na osno- 
z1 tega je Gospodarski svet vlade Ljudske 
rePublike Slovenije določil te-le cene: 

Pšenična moka kg 62 dinarjev, pšenični 
‘•drob 63 dinarjev, pšenična moka 80 odstot- 
*}a ter -moka štev. 2 40 dinarjev, pšenična 
^oka 85 odstotna 36 dinarjev, krušna moka 

31 dinarjev za kilogram. Ržena moka 
»tane 27 dinarjev, ječmenova 25, koruzna 23 

koruzni zdrob 29 dinarjev. Kruh iz 80- 
^dstotne moke ter iz moke št. 2 stane 38 
viharjev, iz moke 85 odstotne meljave 34 di- 
|}arjev, kruh iz 90 odstotne meljave oziro- 
ma krušne moke pa 29 dinarjev za kilogram.
, Sladkor v kristalu stane 145 dinarjev, v 
Ročkah pa e170 dinarjev kilogram. Mast se 
j® pocenila * za 10 dinarjev in stane sedaj 
199 dinarjev.

Po odločbi gospodarskega sveta vlade 
fLRj so cene tobaku in tobačnim izdelkom 
[e-le: 20 cigaret Istra 75, Drina, Makedoni
ji®’ Kvarner in Ogled 1 in 4 (poizkusne) 60 
dinarjev, Morava, Planica, Opatija in Ogled 
1' 5 m 6 45 dinarjev, Sutjeska 40 dinarjev, 
5ieta 38 dinarjev, Ogled 3 38 dinarjev, Ibar 
2” dinarjev Drava 26 dinarjev, Sava 20 di- 
^arjev. Kolekcija cigaret v škatli 80 kom. 
Tane 500 dinarjev. Cene cigaram so na- 
A©dnje: Operas 16 dinarjev, Trabuco 13 di- 
,arjev, Portoriko 7 dinarjev, kratke doma- 

. pa 5 dinarjev. Kilogram tobaka Trebi- 
stane 5000 dinarjev, kilogram zetskega 

°baka 1800 dinarjev, tobaka za pipo 650 di- 
*larjev, tobaka za pipo »ekstra« 1600 dinar- 
va *n tQbaka za žvečenje 56 dinarjev, Bu- 
ahiuta 400 dinarjev. Cigaretni papir stane 
dinarjev za knjižico 30 listov.
Istočasno je Gospodarski svet vlade FLR 

t^Soslavijc tudi sklenil, da se ukine zago- 
vljena preskrba s kurivom. Drva in pre- 

pl°S se že prodajajo po prosto formiranih 
snah m jih potrošniki lahko kupujejo tu- 

na industrijske bone z 80 odstotnim po
pustom. Potrošniki, ki svojih kart za pre- 

in drva še niso izkoristili, bodo dobili 
nkratno povračilo v industrijskih bonih. 
a povračila bodo izplačevala podjetja in 
stanove za zaposlene delavce in uslužben

ka f Dru?im imetnikom neizkoriščenih K 
«rt oziroma' kuponov s teh kart, bodo iz- 

^|5Cevala povračila društva invalidov in 
»POkojencev in druge organizacije, ki jih 
, določil Gospodarski svet okrajnega 
vestnega) ljudskega odbora v sporazumu s 
Podružnico Narodne banke.

Podjetja, ustanove in družbene organiza
cije bodo dobile industrijske bone za izpla
čilo povračil pri podružnici Narodne banke 
na podlagi seznamov neizkoriščenih kart in 
kuponov. Zato poiščite doma karte in ku
pone za kurivo in jih oddajte pri blagajni 
vašega podjetja odnosno ustanove.

Med odločbami, ki jih je sprejel Gospo
darski svet vlade FLRJ je tudi odločba o 
znižanju tarifnih postavk za prevoz drv, 
rjavega premoga in lignita, namenjenega za 
potrošnjo v gospodinjstvih. Določeno je, da 
bodo v železniškem, pomorskem in rečnem 
prometu znižane prevozne postavke kurivu 
za gospodinjstvo za 75 odstotkov redne 
tarife.

V stalnem prizadevanju za stabilizacijo 
našega trga in za_ znižanje cen osnovnih živ
ljenjskih potrebščin je Gospodarski svet te 
dni odločil, da se znižajo enotpe prodajne 
cene za moko. mast, sladkor in tobačne iz
delke. Pocenitev navedenih življenjskih po
trebščin, ki je rezultat naših dosedanjih go
spodarskih uspehov, bo nedvomno pripomo
gla k nadaljnji krepitvi življenjske ravni de
lovnih ljudi in utrditvi našega gospodar
skega sistema.

Letošnji pridelek krušnega žita je sicer 
manjši kot lani, kljub temu pa so cene že 
nižje od lanskih. Cene moki so ostale se 
nespremenjene. To razliko v ceni med ži
tom in moko so nekatera gospodarska pod
jetja špekulativno izkoriščala. Zato je Zvez
na vlada izdala uredbo o ureditvi prometa 
z žitom, po kateri smejo potrošniki žito ku
povati na prostem trgu, proizvajalci pa pro
dajati na prostem trgu na vsem področju 
države. Trgovski promet z žitom je dovo
ljen samo podjetjem, ki so za to posebej 
pooblaščena.

Navzlic slabšemu pridelku krušnega žita. 
se je Zvezna vlada odločila za znižanje cene 
moki. Zagotovila pa je tudi, da ne bo na 
trgu teh živil primanjkovalo in se že po
gaja za uvoz žita in masti.

Drugi pomembni ukrep Zvezne vlade 
predstavlja ukinitev zagotovljene preskrbe 
s kurivom S prenehanjem prodaje kuriva 
na nakaznice odpade poslednji ostanek 
prejšnjega sistema razdeljevanja in racio- 
niranja. Tak način preskrbe prebivalstva s 
kurivom je bil doslej še potreben. Toda 
z doseženim uspehom v ustalitvi tržnih raz
mer in z utrditvijo novega gospodarskega 
sistema je polagoma postal nevzdržen. Do
sedanjo zagotovljeno preskrbo s kurivom je 
užival le del mestnega prebivalstva, med
tem ko so bili drugi že navezani na ku

povanje kuriva na prostem trgu po soraz
merno zelo visokih cenah. Razen tega je 
prav zagotovljena preskrba povzročila, da 
so, razen v Sloveniji, podjetja kupovala le 
prvovrstna cepljena drva, tako da so okro
glice ostale po večini neprodane ali pa kar 
v gozdu. Ves ta razvoj je bil v nasprotju s 
potrebo varčevanja z lesom in pravilnega 
izkoriščanja naših gozdov.

Ukinitev sistema zagotovljene preskrbe 
s kurivom je terjala ustrezne ukrepe tudi 
v znižanju cen na prostem trgu. Pomemben 
je ukrep Zvezne vlade, da se prevozne ta
rife znižajo za 75 odstotkov. Da bi pa po
trošniki ne bili oškodovani, bodo dobili tudi 
povrnjeno vrednost K kart in kuponov. 
Sprostitev trga s kurivom že kaže ugodne 
posledice in cene že občutno padajo.

Seveda bodo morali potrošniki sedaj pla
čati za kurivo nekaj več kot doslej v za
gotovljeni preskrbi. Toda istočasno je Zvez
na vlada znižala tudi cene živilom in^tobaku 
tako, da ta razlika ne bo preveč občutna 
Znižanje cen osnovnim živilom in tobaku 
v vrednosti 9 milijard dinarjev gre nam
reč v korist vsem potrošnikom, medtem ko 
izgubi zagotovljeno preskrbo s kurivom, ki 
je stala državo 7 in pol milijard dinarjev 
le del* potrošnikov.

SPREMEMBE NEKATERIH 
STOPENJ AKUMULACIJE

Predsednik Prezidija Ljudske skup
ščine LR Slovenije je te dni sprejel sklep 
o spremembi nekaterih stopen j akumu
lacije:

Stopnje akumulacije so znižane v na
slednjih industrijskih panogah: proiz
vodnji in predelavi nafte, proizvodnji, 
oplemenjevanju in predelavi nekovin
skih rudnin, kovinski industriji, elektro
industriji, kemični industriji, industriji 
gradbenega materiala, tekstilni industri
ji, industriji gume in v cestnem prome
tu. Ponekod so znižali stopnjo akumu
lacije tudi za več kot petkrat.

Znižanje stopnje akumulacije bo zelo 
ugodno vplivalo na pocenitev nekaterih 
industrijskih predmetov za široko po
trošnjo.

ni odbor Zveze borcev v Krškem za po
moč. Prvega julija letos pa je občinski 
ljudski odbor po Selanovih prizadeva
njih odpustil še Berglezovo ženo. mater 
dveh otrok.

Občinski ljudski odbor utemeljuje 
svojo odločbo s slabo strokovno izobraz
bo tovarišice Berglezove. Toda tovari
šica ima zadostno šolsko izobrazbo, po
ložila pa je tudi strokovni izpit. Svoje 
delo je opravljala v splošno zadovolj
stvo občanov. Sedaj so namestili drugo 
»strokovno« moč, ki niti nima strokov
nega izpita in se kot novinka še ne 
znajde fako kot Berglezova, ki je bila 
že pet let v službi pri KLO.

Pošteni ljudje se upravičeno spra
šujejo, kako je mogoče tako brezdušno 
postopanje proti družini borca in akti
vista narodnoosvobodilne borbe, in to 
celo od takih, ki so se pajdašili s so
vražnik in krvoloki slovenskega naroda

Jap

tudi, da bodo odšli na izlet v Trento 
in preko Vršiča v Kranjsko goro.

Mnogo dela še čaka sindikalno po
družnico pri Avtopodjetju v Idriji. Na 
zadnjem sestanku, ko so se pogovorili 
o tem delu in si zadali posamezne na
loge, pa so sklenili, da bodo v bodoče 
mnogo boljše delali kot doslej, pa če
prav bodo naleteli na odpor s strani 
nekaterih članov ali pa celo uprave 
same. Janez Jeram

TUDI MLINARJI SE LAHKO 
POSTAVIMO!

Tudi pri nas, v mlinskem podjetju 
v Mariboru, ne držimo križem rok. Gra
dimo si sindikalno dvorano in bo že 
kmalu zgrajena. Zgradili smo si tudi 
že igrišče za odbojko. Večino del smo 
opravili s prostovoljnim delom in smo 
prihranili že 120.000 din.

Pri nas je zelo razgibano društveno 
življenje. Imamo redne vaje v odbojki, 
namiznem tenisu, kegljamo, pomerili 
smo se tudi v šahu s podružnico živil
ske industrije v Mariboru. Sedaj name
ravamo zgraditi še pionirsko strelišče 
na tovarniškem dvorišču. S. S.

MAJHNA IZBOLJŠAVA 
LAHKO PRINESE VELIKE 

* KORISTI
V železarni v Štorah so bili do ne

davnega — zlasti v poletnih mesecih 
— v prostorih valjarne zelo težki po
goji dela. Manjkalo jim je naprav za 
zračenje in zato so imeli celo primere, 
da so delavci zaradi omotice morali 
za nekaj časa zapustiti delo.

Pred kratkim pa so na strehi va
ljarne izdelali pet pokončnih strešnih 
oken, ki poleg zračenja omogočajo 
tudi boljšo svetlobo pri delu. Stroški 
za to ureditev so bili zelo majhni.

Delavci pravijo, da je sedaj nji
hovo delo neprimerno lažje in da se 
s prejšnjim sploh ne da primerjati.

Vidite, kako en sam majhen ukrep 
veliko koristi za zdravje delavcev. Ta
kih izboljšav bi lahko naredili v tej 
ali oni tovarni še veliko, le malo več 
zanimanja in skrbi za zdravje delav
cev'bi bilo potrebno. Franc Kleč

OPREMLJAMO;
KINO DVORANE 
HOTELE
HOTELSKE SOBE 
RESTAVRACIJE 
SOLE it.o.

Tovarna
UP6G. POHIŠTVA
KAMNIK-DUPLICA TEL.-5

ZAČASNO BREZPOSELNI BODO PLAČEVALI ČLANARINO 
PRI KRAJEVNIH ODBORIH ALI PRI SINDIKALNIH SVETIH

Na seji Predsedstva CS ZSJ 2. juli
ja 1952 je bilo sklenjeno, da začasno 
nezaposleni lahko ostanejo naprej člani 
sindikata in bodo plačevali članarino 
XI. ražreda, t. j. 1 din mesečno. Ker za
časno nezaposleni ne ostanejo več v 
kolektivu, kjer so bili prej zaposleni, 
je bilo sklenjeno, da bodo vsi ti člani 
plačevali članarino pri krajevnih od
borih svojega sindikata. Kjer pa ti ne 
obstajajo, bodo plačevali članarino pri 
krajevnem odnosno okrajnem sindikal
nem svetu. Če se zgodi, da začasno ne
zaposleni delavec odnosno uslužbenec 
iz neupravičenih razlogov odbije zapo-

ročilo, dohodek ostane njim. Tudi kra
jevni odbori bodo morali dati svojemu 
sindikalnemu svetu poročila o proda
nih znamkicah. Na podlagi teh poročil 
bodo sindikalni forumi imeli celoten 
pregled nad uporabo znamkic XI. raz
reda in zaradi tega je treba to delo 
vestno izvrševati.

S tem je rešeno tudi vprašanje član
stva začasno nezaposlenih, ki se bodo 
mogli prej ali slej vključiti v kak drug 
kolektiv, kjer bo-do dobili novo zapo
slitev. Ponekod ,se je zgodilo, da je sin
dikalna podružhica ob izstopu iz pod
jetja odnosno ustanove izključila iz vrst

slitev bodisi v dotičnem ali izven kraja | sindikatov tudi delavce odnosno nsluž- 
stanovanja. tedaj moreta omenjena sin
dikalna foruma sklepati o vsakem po- 
edinem primeru, ali more še naprej osta
ti član sindikata.

Sindikalni sveti bodo v kratkem pre
jeli od Republiškega sveta ZSS potreb
ne znamkice in v kplikor obstajajo na 
njihovem področju krajevni odbori, jih 
bodo dodelili po njihovi potrebi. Sin
dikalni sveti so dolžni, da imajo pre
gled nad trošenjem teh znamkic, o če
mer bodo dajali tudi Republiškemu sve
tu ZSS obračun odnosno finančno po-

bence, katerim je bilo prekinjeno služ
beno razmerje. To je bilo nepravilno, 
kajti vsak začasno nezaposleni lahko 
ostane naprej član in, kakor smo zgo
raj navedli, bo lahko plačeval članari
no pri svojem krajevnem odboru, kjer 
pa ta ne obstaja, pa pri sindikalnem 
svetu.

PREKLIC SINDIKALNE KNJIŽICE
Sindikalno knjižico je izgubi) in jo pro

glaša za neveljavno Bojan Slokar iz Ljub- 
I l)ane, številka sindikalne knjižice 542016.
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1 ovariš, oprostite, kod se pride do 
Prebolda? Suhljat, kot prekla dolg mla
denič se je radovedno zazrl v kmečke
ga očanca. Očka se je odhrkal in poka
zal z roko:

— Tod. Kar naprej do velike — nove 
ceste, čez most, potem pa na levo.

— Hvala, očka. Fant jo je ubral na 
glavno cesto.

Mladenič, imenujemo ga Tone, je 
koračil po široki s kockami tlakovani 
cesti in se od časa do časa zazrl v nebo. 
Iz severa je gnal veter težke črne obla
ke, ki so obetali nevihto. Sonce je ne
usmiljeno žgalo. Zrak je bil težak in po 
dežju je dišalo.

— Prileglo bi se takole nekaj dežja, 
je menil Tone, ko je ogledoval suho 
razpokano zemljo. — Naj se le ulije, 
samo... potem, ko bom že v Preboldu.

Pred potočkom je široka tlakovana 
cesta zavila, na desni pa je ostalo nekaj 
metrov stare, komaj par korakov širo
ke razrite poti, — nekdaj glavne ceste 
v Savinjski dolini.

— Kakor starost in mladost, si je 
mislil Tone, ko je ogledoval staro in 
novo cesto. In spomnil se je, kako je 
spomladi 1947 leta slovenska mladina 
sklenila, da bo od Celja do Šempetra 
zgradila široko moderno cesto. Tudi To
ne je tedaj iz Ptuja poslal dve četi v 
pomoč. Dva meseca so delali: — vini
čarski fantje, hlapčiči in dekle in vrnili 
so se ko prerojeni. Prav nič hlapčev
skega ni bilo več na njih. Danes so de
lavci, mladi strokovnjaki v Stmišču in 
mariborskih tovarnah. Ta cesta pa jim 
bo ostala v trajnem spominu.

— Koliko truda je bilo treba, koliko., 
žuljev in potu si povzročila, pa tudi ko
liko veselja, koliko mladeniške neugna
nosti in ljubezni do rodne grude je vlo
ženo vate. Skozi koliko mladih rok je 
šel sleherni kamen, koliko lopat zem
lje je bilo potrebno za zgraditev teh 
nasipov, kolikokrat je bilo treba za
mahniti s krampom, da so se izkopali ti 
kanali, nove struge potokov ...

— Draga, rodna gruda, kako si lepa. 
Kamor koli so ozre oko, povsod naleti 
na spomenike ljubezni naših ljudi do 
domačije. Nove ceste, mostovi, proge, 
tovarne, lepe hiše in ... novi ljudje. Le
po je danes živeti pri nas. In kako le
po še bo. Preoblikovali te bomo, naša 
draga domovina, da boš kot cvetoč 
pravljični vrt.

Tone je hodil med nasadi hmelja in 
se predajal mislim o bodočnosti, ki bo 
lepa za vse naše delovne ljudi. Na 
ovinku se je odcepila pot v Prebold. 
Tedaj je stisnjeno k gričevju zagledal 
to vasico — cilj svojega potovanja. Za 
vasico se je vzpenjal majhen, redko 
poraščen griček — na njem pa je stal in 
grozeče gledal v dolino — velik črn 
križ.

— Aha, si je mislil Tone — evhari
stični križ bo to. Pred leti, tedaj ko 
sfno še hlapčevali vsem mogočim go
spodom, so ga ti postavili kot znak 
svojega gospodstva. In sedaj stoji kot 
znak njihove nekdanje slave. Tonetu 
se je zazdel kot župnik na prižnici, ki 
vpije ljudem: — Jaz sem vaš gospodar.

— Preživel si, križ, ostanek stare sla
ve svojih gospodarjev, je mrmral Tone, 
in čas je že, da te postavijo v muzej 
med vso tisto šaro, v imenu katere so 
nas dolga stoletja zatirali vsi mogoči 
gospodje.

Na majhni vzpetini se je odprl To
netu razgled na Prebold. Lepo zidana 
cerkev, okrog katere se kot piščeta h 
koklji tišči nekaj hiš. Gostilne bodo to, 
trgovine, župnišče in občina. Kako do
bro je bilo to nekdaj povezano med 
seboj. Kar ti ni izmozgal župnik, si pu
stil pri trgovcu ali gostilničarju in če 
ti ni bilo kaj prav, so te odpeljali na 
občino, kjer ti je gospod župan dopove
dal, da je cerkvena in posvetna gospo
ska od boga postavljena oblast, ki jo 
mora vsak ubogati. Drugače ... Kar 
dobro so se sestali — oderuhi.

In nedaleč od cerkve mogočen grad
— še en spomenik nekdanje slave naših 
sovražnikov. Nekoč je vzbujal strah in 
trepet po vsej dolini, danes pa v njem 
gospodarijo nekdanji — hlapci.

In pod gradom tovarna. Okrog pa: 
ena, dve, tri... sto hišic — delavskih 
domov.

Grad je osamel, star in molči; tudi 
cerkev in križ na griču sta že stara in 
Tonetu se je zdelo, kot bi mrko in lju
bosumno gledala na mlado bohotno to
varno in na po vsej dolini raztresene 
delavske domove.

Tovarna pa stoji kot gospodar.
Takšen je Prebold in takšno je tudi 

življenje v tem kraju. Bojišče med 
starim in novim, med delovnimi ljudmi 
in njihovimi sovražniki — to je Pre
bold. In v tem boju raste nov Prebold
— in v Preboldu novi ljudje.

PRISRČEN SPREJEM
Mimo Toneta je švignil kamion, poln 

mladincev. Zadonela je pesem
»Vsule so se spet brigade ...«

— Aha, mladinske brigade, si je mis
lil Tone. Cesto gradijo. Pri Preboldu 
imajo veliko gramoznico, od koder vo
zijo gramoz na cesto.

Oblaki prahu so zagrnili Toneta, da 
je komaj dihal. In skozi prah je zagle
dal gručo otrok, ki so se igrali v cest
nem jarku. Ko so otroci zagledali na
šega znanca, so vstali in prijazno po
zdravili: — Zdravo. Tone je veselo od
zdravil.

— Lep sprejem, je mrmral Tone. 
Mladinske brigade te pozdravijo s svo
jo pesmijo, otročiči ti kličejo prisrčni 
zdravo; res lep sprejem.

Veselo jo je mahal proti Preboldu.
»KAM SEM PRIŠEL?«

Pot se je vila skozi dolgo, ob cesti 
razpotegnjeno vasico. Toneta je zani
malo, kako pravijo tej vasi. Pogledal 
je na tablico nad vrati neke hiše. Toda 
glej čuda. Nemško ime. Pozabili so 
sneti nemško tablico in jo nadomestiti

Paberki iz Savinjske doline

®fl Šempetra do tekstilne tovarne v Preboldu
z novo. Pogledal je na druga vrata, zo
pet nemško ime. Nad tretja, četrta, peta 
in tako naprej. Sami »dorfi«.

— Kaj sem prišel v Nemčijo? Morda 
pa imajo tukaj še vedno okupacijo? 
Ali pa so tako prokleto malomarni, da 
še vedno niso vrgli te stare švabske 
šare na gnoj. Verjetno bo držalg po
slednje.
RAZVALINA, PA NE ZADRUŽNI DOM

Oblaki so zagrnili že skoro vse nebo. 
Padle so prve kaplje.

— Še nekaj minut, pa bom v Pre
boldu, si je dejal Tone. Potem pa naj 
se le ulije.

Tedaj je ob cesti zagledal dokaj ču
dno hišo. Pritličje je bilo zidano, neo
metano, brez oken in vrati Prvo nad
stropje pa so predstavljali le dolgi tra
mi, ki so nosili pravo in še kar dobro 
narejeno streho. Zidovje sta dež in sneg 
že kar dobro načela. Vrhnja opeka je 
že skoro povsem razpadla. Po cesti so 
se na kolesih pripeljali trije kmetje. 
Eden od njih "'debel, postaven možakar, 
je zaklical drugima dvema:

— Ha, vidiš njihovo propagando.
Tone je začudeno zrl v kmete in to 

nedograjeno razpadajočo »propagando«.
— Zadružni dom bo. Kdo ve, od kdaj 

že tako stoji. Toda, zakaj je »propagan
da«. Mar kmetje niso vedeli, da je dom 
njihov, da ga za sebe delajo.

Pozneje je Tone zvedel, da so za
družni dom gradili delavci tekstilne to
varne. Ker pa so kmetje prekrižanih 
rok zrli na njihovo delo in se nekateri 
še celo*smejali njihovim naporom, so se 
delavci ujezili in povedali kmetom: — 
Ce ga hočete imeti, izgradite ga sami! 
Tako je ostal dom nedograjen in sedaj 
že tri leta stoji kot »propaganda«, ka
kor je dejal oni kmet, in — razpada.

Kar prav bi bilo, da bi vaščani spo
znali, kako nujno jim je potreben za
družni dom, in ga dogradili. Saj v vasi 
nimajo nobene dvorane, niti ne prosto
rov za trgovino. In če se sami ne zbude, 
pa naj jih delavci malo podrezajo.
»ALI MORDA VESTE ZA KAKŠNEGA 
POSEBNO SLABEGA ZDRAVNIKA?«

— Prebold! No, vendar sem prispel.
Na občini ni Tone našel nobenega. 

Zato je odšel proti tovarni. Zagledal je 
osamljeno šolsko poslopje, v katerem 
ima svoje prostore osnovna šola in nižja 
gimnazija in takoj za šolo — ambu
lanto.

Lepo ambulanto imajo v Preboldu. 
Delavci so jo zgradili. Toda z zdravniki 
imajo velik križ. Kmalu po osvoboditvi 
so jim zdravnika prestavili. Potem leto 
dni niso imeli nobenega. Medtem so 
zgradili ambulanto m ko je bila ta 
zgrajena in opremljena, so še z večjo 
odločnostjo zahtevali, naj jim pošljejo 
zdravnika. Uslišali so jih in jim poslali 
nekega starega — iz hiralnice. V pokoju 
je že mož in star je tako, da svojo 
službo zelo težko opravlja.

Delavci so Tonetu povedali, da tudi 
zdravi vse bolezni precej enako. Zelo 
rad uporablja jod. Kjer koli te boli — 
vseeno, zapiše ti — jod.

Na vse strani so že pisali prošnje 
naj jim pošljejo zdravnika, a te prošnje 
še do danes niso rešene. Res, malo 
imamo še zdravnikov, toda v tako ve
likem kraju, kjer je tako velika tovar
na, pa bi že morali imeti dobrega 
zdravnika.

Nekdo je celo menil takole: »Veš, 
zakaj ga nam ne pošljejo? Iščejo ga po 
vsej Sloveniji, pa so vsi predobri za 
nas. Ko bodo našli najslabšega, pa nam 
ga bodo poslali.«

PROSVETNI DOM SO DELAVCI 
SEZIDALI, OKRAJ PA JIM GA NOČE 

VRNITI
V Preboldu imajo tudi prosvetni dom, 

kjer je mala, toda kar lična dvorana. 
Ta dom so že v stari Jugoslaviji sezi
dali delavci tekstilne tovarne, da bi 
imeli prostor, kjer bi se zbirali in kul- 
tumo-prosvetno izobraževali. Po osvo
boditvi je okrajni ljudski odbor dode
lil ta dom občini. Toda delavci so se 
uprli. Hoteli so sami upravljati s svo
jim domom. Seveda pa bi ta dom tudi 
služil prosvetnemu življenju vse občine. 
Občinski ljudski odbor je zahtevo de
lavcev podprl, delavci so poslali dele
gacijo na okraj, toda še do danes niso 
dobili odločbe, da je dom njihov. Imajo 
pa že pripravljeno vse potrebno gradi
vo za popravilo doma, pa tudi stole in 
drugo pohištvo za opremo. Ne gre pa 
jim v glavo, kako da z njihovo lastnino 
drugi gospodarijo, kakor se jim zazdi. 
Zato odločno in enotno zahtevajo, da se 
jim dom vrne.

KAR PRIDNI SO V PREBOLDU
Tone je že na poti proti tovarni sre

čal nekaj delavcev in v pomenku z nji
mi marsikaj zanimivega izvedel. Iz vse
ga tega, kar je slišal, je spoznal, da so 
Prebolčani kar pridno pljunili v roke.

Pred nedavnim so zgradili lep ko
palni bazen. Dva meseca so ga delali 
in danes so v njem že plavalne tekme 
med znanimi slovenskimi plavalnimi 
skupinami. Pa tudi vodovod gradijo. 
Zato potrebujejo transformator, ki so 
ga že skoro povsem dogradili. V krat
kem pa mislijo postaviti velik spomenik 
padlim borcem, ki jih imajo v tem kra
ju skoro 150. Denar za ta spomenik 
imajo že skoro ves zbran.

Res, kar dobro delajo v Preboldu, 
in zato zaslužijo vse priznanje.

Prebold je znan po svojem starem 
gradu, v katerem so stoletja domovali 
razni gospodje in izkoriščali slovenske
ga delovnega človeka. Že 1635. leta so 
se kmetje-tlačani uprli, gospodo pre
gnali in odnesli iz gradu vse, kar se je

odnesti dalo. Toda gospoda se je vrnila 
in ko je premagala kmečko vojsko, je 
kmeta še huje zatirala.

Tudi ob osvoboditvi so odnesli kmet
je iz Prebolda iz gradu vse, kar se je 
odnesti dalo. Pravijo, da niti trska ni 
ostala v gradu. Vaščani so pač pozabili, 
da je postal z osvoboditvijo grad ljud
ska lastnina, last vseh delovnih ljudi 
in da bi morali to bogastvo čuvati, ne 
pa uničiti. Dosedaj so delavci del gradu 
predelali in danes že stanuje v tem 
»slavoloku starih časov« 16 delavskih 
družin. V sobah, kjer so se nekdaj spre
hajale »plemenite gospe« in spletične, 
gospodari slovenska delavska mati.

DRŽAVNO POSESTVO MORA BITI 
VZOR KMEČKEGA GOSPODARSTVA

Del gradu in veliko h gradu pripa
dajoče posestvo pa ima v upravi držav
no posestvo. Tone je o tem posestvu 
mnogo slišal. S komer koli je govoril, 
vsak je negodoval nad njihovim slabim 
gospodarjenjem.

Nekdaj je bila tu tovarniška eko
nomija, ki je kar dobro uspevala. Pred 
nekaj meseci pa so združili več pose
stev v eno in tako ustanovili državno 
posestvo. Gospodarstvo na tem pose

stvu pa nikakor ne gre. Delavci že 4 
mesece niso dobili plače in zato jih je 
že mnogo zapustilo delo. Polja so slabo 
obdelana, preraščena s plevelom in za
sebni kmetje jih radi »izkoriščajo««. 
Zadnjič se je celo zgodilo, da krave dalj 
časa niso bile pomolžene in da so na 
to morali opozoriti tovariše iz državne
ga posestva — delavci. Da bi pomagala 
posestvu, je tovarna zaposlila vse voz
nike, ki bodo tako prišli vsaj do nekaj 
denarja.

Toda to za posestvo nikakor ni izhod. 
Res morajo premagovati mnogo začet
nih težav, denarja nimajo in še mno- 
gokaj jim manjka, toda zasebni kmetje 
se jim smejejo in na primeril tega po
sestva dokazujejo, da je linija Partije 
na vasi nepravilna. Prav bi bilo, da bi 
se okraj malo bolj pozanimal, kaj de
lajo na državnem posestvu v Preboldu 
in tako naredil red na tem velikem in 
lepem, toda zelo zanemarjenem pose
stvu. Delavci v tovarni pa so priprav
ljeni pomagati jim vedno in povsod.

POGOVOR V TOVARNI
V tovarni so Tonetu povedali, da 

so dosedaj kar dobro gospodarili. De
lavski svet v resnici vodi tovarno. V

začetku je šlo težje, delavci so se težko 
spoznali z zamotanim poslovanjem, to
da do danes so začetne težave že pre
brodili in lahko govorimo, da celoten 
delovni kolektiv gospodari. Prav dobro 
se to kaže v zmanjšanju odpadkov.

Tarifni pravilnik so izdelali po dol
gi iri temeljiti razpravi s celotnim ko
lektivom. Res ima ta pravilnik še ne
kaj pomanjkljivosti. O njih so že raz
pravljali in tudi predlagali popravke. 
Največjo težavo imajo s plačami nekva
lificiranih delavcev. Od njih jih dobiva 
93 po novem pravilniku skoro 4 dinarje 
manj na uro, kot so dobivali doslej. 
Pravijo, da je takih vprašanj precej v 
vseh tekstilnih tovarnah, zakaj nekateri 
nekvalificirani delavci so dobivali do
slej v odnosu z drugimi delavci preve
liko plačo. Te odnose so z novim pra
vilnikom uredili, toda plačni fond jim 
ne dopušča, da bi plače zvišali. Mislijo 
pa že, kako bodo v bodoče uredili, saj 
je 23 ali 25 dinarjev na uro res premalo 
za človeka, posebno pa če ima še dru
žino.

Začudeno pa se v tekstilni tovarni 
Prebold vprašujejo, od kod v tovarni 
v Polzeli toliko denarja. Pred nedavnim 
so tam delili dobiček. Vratar je na pri
mer dobil 20.000 dinarjev, šofer 25.000, 
kurir 16.000, delavci pa 30.000 in neka
teri celo 40.000 dinarjev. Res čudno je, 
odkod imajo toliko denarja. Ce se le 
niso v Polzeli prenaglili, pa bodo morali 
sedaj plačevati nazaj.

Tonetu so tudi povedali, kako so 
odpustili nekaj delavcev, za katere niso 

(Nadaljevanje na 5. strani))

KAKO SO NAS »OSVOBAJALE« ENOTE SOVJETSKE ARMADE

»ZAVEZNIKI«, DA JIM NI PARA
DESET LITROV VINA ZA ŠTIRI IZSTRELJENE GRANATE

Informbirojska propaganda se na vse 
pretege trudi »dokazati«, da nas je 
»osvobodila herojska Sovjetska arma
da« in kako je ta »armada velikega 
Stalina« omogočila jugoslovanskim na
rodom svobodni napredek, dokler jih 
niso komaj tri leta po tej »osvoboditvi« 
pohrustali imperialisti.

V tem sestavku bomo spregovorili 
nekaj besedi, kako je bilo s to »osvobo
ditvijo.«

I^onec 1944. leta sta se sešli naša in 
Sovjetska armada kot zavezniški arma
di. Toda v skupnih borbah naših in 
sovjetskih enot se je to zavezništvo hi-
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tro pokazalo v pravi luči. Pokazalo se 
je, da sovjetskim oficirjem ne gre za 
pomoč hrabrim jugoslovanskim borcem, 
temveč so vedno in povsod skrbeli, da 
bi našo armado — uničili. Poglejmo si 
nekaj primerov iz teh naših »zavezni
ških« borb:

V borbah za osvoboditev Beograda 
je nek naš bataljon dobil nalogo, da na
preduje od Slavije proti električni cen
trali. To nalogo bi moral izvršiti skupno 
z nekim tankovskim bataljonom Sovjet
ske armade. Toda sovjetski tankisti 
sploh niso hoteli poseči v boj. Koman
dant tega tankovskega bataljona je ta
kole izjavil: »Tanki so dragi, zavzemi
te zgradbe s pešadijo«. Toda naš ba
taljon je hotel vseeno izpolniti svojo 
nalogo. Izpolnil jo je, seveda z večjimi 
žrtvami, pa čeprav mu sovjetski tanki 
niso pomagali.

Takrat je komandant našega bata
ljona v jezi rekel komandantu sovjet
ske tankovske enote, da se jim sploh ne 
bi bilo treba pojaviti, »če so sovjetski 
tankisti tako hrabri«.

Toda s tem se to vojno »sodelovanje« 
še ni končalo. Komandant tankovskega 
bataljona ni pozabil »žalitve« in 22. 
oktobra, ko je bil Beograd osvobojen 
je ljubeznivo prišel v pisarno koman
danta našega bataljona. Med razgovo
rom je zaprosil, naj mu naš komandant 
pokaže samokres. Ta mu ga je dal, toda 
tedaj je sovjetski oficir naperil samo
kres v našega oficirja:

»Takole bi tudi lahko prišel Nemec, 
ti vzel samokres in te ubil,« je s smeh
ljajem govoril sovjetski oficir in držal 
samokres naperjen na našega koman
danta.

Tedaj je odjeknil strel. Toda ne slu
čajno. Naš komandant je padel, koman
dant sovjetskega tankovskega bataljona 
pa je strahopetno zbežal. Toda k sreči 
je bil naš komandant le težko zadet v 
vrat in čez nekaj mesecev po tem je 
popolnoma ozdravel. Ostala mu je le 
brazgotina kot spomin na srečanje z 
»junaškim« komandantom nekega tan
kovskega bataljona Sovjetske armade.

Pod Belim dvorom pri železniški 
koloniji je bila obkoljena neka četa 
Sovjetske armade. Nemci so jo skoro 
že povsem uničili. Tedaj je nek bivši 
sovjetski oficir zaprosil za pomoč naše 
enote, ki so se prav takrat pripravljale, 
da jurišajo na Nemce.

Najprvo ena četa, potem pa ves 
Kraljevački bataljon so udarili po Nem
cih in osvobodili obkoljeno sovjetsko 
četo.

Drugega dne je bil na Terazijah ob
koljen Kraljevački bataljon. Nemci so 
ga obkolili zato, ker mu sovjetski tanki 
niso hoteli pomagati, čeprav so imeli za 
to nalogo. Tedaj so naši oficirji pro
sili za pomoč komandanta tankovske 
enote Sovjetske armade, ki bi morala

pomagati kraljevačkemu bataljonu. To
da sovjetski komandant je odgovoril:

»Za ta slučaj, nimam nobenega 
ukaza«.

Kraljevčani so potem brez pomoči 
sovjetskih tankov jurišali na Nemce in 
se izvlekli iz 'obroča.

Dve enoti — ena naša in ena sovjet
ska, sta se bojevali z Nemci, ki so na
predovali proti neki zgradbi v Nema- 
njini ulici. Toda Rusi so se ustrašili in 
zapustili bojišče. Naše enote pa so Nem
ce vrgle nazaj in zajele 8 nemških ofi
cirjev. Ko je te oficirje naša patrulja 
peljala v štab, jih je napadla neka so
vjetska enota in jim ujetnike vzela. 
Ruska enota, ki je strahopetno zapustila 
zgradbo v Nemanjini ulici, se je zgrad
be ponovno polastila, razbila v njej bla
gajno in odnesla večjo količino denarja.

Tako so sovjetski oficirji razumeli 
»razdelitev nalog« in »sodelovanje« med 
dvema zavezniškima armadama.

To je le nekaj primerov sodelovanja 
med našo in Sovjetsko armado v dnevih 
bitke za Beograd. Toda tudi v drugih 
krajih, kjer so »sodelovale« naše in 
sovjetske enote, so se dogajale slične 
stvari.

*

Sovjetski oficirji so nas podcenje
vali, podcenjevali našo borbo, našo 
hrabrost in naše žrtve. Sami pa so se 
junačili, kjer koli so se mogli, toda nik
dar tam, kjer bi junaštvo res bilo po
trebno. Naj govore dejstva:

Neki naš oficir je zapisal v svoj 
dnevnik: »Mislil sem, da so pripadniki 
Sovjetske armade brabri borci in to sem 
veroval, dokler jih nisem spoznal na 
bojnih poljanah. V borbah za Dugo 
Reso in Karlovac v aprilu mesecu 1945. 
leta smo se zelo razveselili, ko sta prišla 
v pomoč dva sovjetska tanka — ameri- 
riške izdelave. Toda veselje je bilo krat
ko in razočaranje globoko.

Dobili smo nalogo, uničiti neki nem
ški bunker pred Dugo Reso. Koman
dant naše brigade tovariš Zdravko je 
zaprosil za pomoč tankiste Sovjetske 
armade. Poročnik, ki je vodil ta dva

tanka, je zahteval, naj pred tanki na
pada naš oklopni avtomobil — edini, 
ki smo ga. imeli v enoti. Tedaj se je 
vozač oklepnega avtomobila razjezil in 
dejal: »Tudi do sedaj ni pred nami ni
hče šel, pa smo vedno zmagovali.«

V borbi je bil oklopni avtomobil uni
čen. Ubita je bila vsa njegova posadka. 
Dugo Reso smo zavzeli na juriš. So
vjetska tanka nista izstrelila niti enega 
strela. Njihov komandant je iz daljave 
opazoval ves potek borbe.«

Da ne bi nekdo rekel, da smo nepra
vični in da zaključujemo iz nekega 
osamljenega primera, vam hočemo na
vesti še nekaj primerov, kako so nas 
»osvobajali« sovjetski vojaki.

V oktobru mesecu 1844. leta so naše 
enote skupno s sovjetskimi dobile na
logo osvoboditi Kragujevac. Sovjetske 
enote so bile na levem krilu, naše pa na 
desnem. Napad se je začel pozno pono
či. Začele so ga naše enote in krvavele 
v borbi vso noč. Na levem krilu, kjer 
bi morale napadati sovjetske enote pa 
je bilo vse mirno. Zjutraj je nek naš 
oficir po nalogu svojega komandanta 
odšel k sovjetskim enotam, da ugotovi, 
zakaj se te ne bojujejo. Po dolgem iska
nju jih je našel v nekem gozdičku, kjer 
se je razkošatil njihov štab. Na vpraša
nje, zakaj aiso posegli v boj, so mu

odgovorili, da bodo napadli drugega 
dne. Tako napad v tisti noči ni uspel.

•
Naš bataljon VIII. brigade je bil do

deljen nekemu sovjetskemu polku v 
borbah na Batini Skeli. Komandant ba
taljona je dobil nalogo od štaba sovjet
skega polka, naj napreduje proti vasi 
Kneževi Vinogradi. Med našo enoto in 
vasjo pa je bil jarek z vodo, za jarkom 
pa se je dvigal visok nasip. Komandant 
bataljona se je zanimal, kje je sovraž
nik. Ruski oficirji so mu odgovorili, da 
ga ni na nasipu.Prepričali so ga, da je 
pot povsem varna in da lahko postroji 
bataljon v kolono in varno napreduje 
vse do vasi, kjer ga bo čakal oficir 
Sovjetske armade. Komandant našega 
bataljona jim je verjel. Vedel pa ni, da 
je prejšnjega dne ta polk izgubil v bor
bah na nasipu celotno četo in da se je 
zaradi tega umaknil. Niti ni vedel, da 
je komandant sovjetskega polka dal 
njemu namerno tako nalogo, da bi se 
kasneje smejal njegovi »neizkušenosti« 
in »slabemu vojaškemu znanju«.

Naš bataljon je napredoval. Toda ko 
je prešel preko kanala, so ga Nemci 
napadli. Oklevanja ni smelo biti. Nazaj 
niso mogli, ker je že celotna enota pre
šla kanal. Ni jim ostalo drugega kot —- 
juriš. Dobro uro so se bojevali in z v&-~ 
likimi žrtvami uspeli uničiti nemške 
položaje. Ubitih je bilo 25 naših borcev, 
namestnik komisarja bataljona ter ko
misar in komandir neke čete. Toda uni
čenih je bilo 6 nemških tankov, zaple
njenih 8 štiricevnih protiavionskih mi
traljezov in ujetih 240 nemških vojakov.

Tako je en sam bataljon naše arma
de izpolnil nalogo, pred katero se je 
ustrašil celotni sovjetski polk.

*

V aprilu mesecu 1945. leta sta neki 
polk Sovjetske armade in Zagorska 
brigada prešla Donavo v bližini Osije
ka. Po prehodu reke je naša komanda 
predlagala naj se sovjetski polk odpo
čije in pripravi za hoj drugega dne, 
naši borci pa bodo z bojem nadaljevali. 
Komanda sovjetskega polka pa je zvi
ška odbila ta predlog in sporočila šta
bu brigade, da jih ne sme nihče napasti, 
ker so — Rusi. Enote so odšle na dva

različna kraja na — počitek. Vojaki in 
oficirji sovjetskega polka so se razpršili 
po vaseh in kradli žganje, vino, hrano 
in lovili ženske. Ponoči pa jih je napa
dla neka večja ustaška enota, polk po
vsem razbila in mu zaplenila vse topo
ve ter težke in lahke mitraljeze.

»Sodelovanje« z enotami Sovjetske 
armade je prišlo v izrek: Vse kar mo
raš narediti — naredi sam. Naši oficirji 
so se na vse mogoče načine trudili, ka
ko bi prepričali sovjetske oficirje, da 
bi v borbi pomagali. Na sremski fronti 
na položaju pri Calmi so naši oficirji 
podkupili komandanta nekega diviziona 
Sovjetske armade, da je s svojimi to
povi streljal po sovražniku. Toda topovi 
so streljali šele, ko so komandantu naši 
oficirji obljubili, da bo dobil za vsake 
štiri izstreljene granate 10 litrov vina. 
Tako je »hrabri« sovjetski komandant 
»osvobajal« Jugoslovane.

Našteli smo samo nekaj takorekoČ 
drobnih primerov »sodelovanja« med 
našimi enotami in enotami Sovjetske 
armade, ki pa nam zelo dobro govore, 
kako nam je prinesla svobodo »hrabra« 
Sovjetska armada, o čemer danes na 
vse pretege kriči moskovski radio. Zgo
dovine se ne da ponarediti...

(Po »Narodni Armiji«)



Merkur posebnost našega osončja
i

jT® dni ste lahko videli 
^alu po sončnem zahodu 
j"1 nekaj pred sončnim 
Zahodom prav tam, kjer 
r°nce vzhaja, rumenkasto- 
®elo zvezdo —■ Merkur. Le- 
°s je bila izredna prilika, 

Qa so jo zvezdoslovci lahko 
°Pazovali. Sloviti poljski 
Zvpzdoslovec Kopernik (1427 
d° 1543) je tik pred smrtjo 
stožil, da ni Merkurja v

je pomaknjeno bolj k robu 
tega kroga. In s kakšno 
brzino potuje okrog Sonca! 
V 88 dneh je že okrog. V 
eni sekundi napravi kar 
45 km poti.

Ker je Merkur tako blizu 
Sonca, dobi tudi največ 
svetlobe in toplote. Kar 
šest in polkrat več kakor 
Zemlja. Zemljani si take 
svetlobe sploh ne moremo

Merkur, Mars in Luna. Kot vidite, Merkur ni dosti večji 
od Lune.

7sem svojem življenju ni
koli videl. Kadar bi se mo
to! pokazati na obzorju, 
Vedno je bilo oblačno.

Merkur je ena izmed de
blih zvezd - planetov, ki 

i krožijo okrog Sonca. Med 
',semi devetimi (tudi Zem- 

I Jia je med njimi) je res ne
kaj posebnega. Poglejmo 
st, kaj je na Merkurju ta- 

' ko posebnega!
Merkur je Soncu naj- 

| Ptižji planet. Seveda ni 
tok o »blizu« kot bi si mi
lili. Kadar je Soncu naj- 
. tižji, je še vedno 46 mili- 

j )°nov kilometrov daleč od 
Pjega, kadar je najdalj, pa 
jelo 70 milijonov kilome- 

- tfov. Zemlja je trikrat dalj 
I °d Sonca. Na nebu so to 

želo majhne razdalje, saj 
, Poznamo že ozvezdja, od 

katerih potuje svetloba na 
Zemljo več milijonov let. 
Svetloba pa, kot veste, po
tuje s hitrostjo 300 km na 
Sekundo.

Merkurjeva pot okrog 
' Sonca je kaj čudna. Vsi 

*"ugi pianeti krožijo okrog 
Sonca po poti, ki je v 

i obliki bolj ali manj "splo
šnega kroga, v sredini 
kroga je Sonce. Merkur
jeva pot je tudi taka. le 
Sonce ni na sredi, temveč

predstavljati. če bi na 
Zemlji Sonce tako močno 
sijalo, bi kmalu vsi osle
peli. Dneva in noči na Mer
kurju pravzaprav ni. Na 
treh osminah je večna te
ma, na eni osmini pa traja
ta dan in noč po 44 dni; 
drugod Sonce nikoli ne za
ide. V krajih večne teme 
je tako strupen mraz, kot 
le more biti; 273 stopinj 
pod ničlo. V deželah več
nega Sonca vlada silna 
vročina, ki doseže tudi 437 
stopinj nad ničlo. Ob tako 
silni vročini se. dviga redek 
zrak, s katerinp je Merkur 
obdan, nad razžarjenimi 
kamenitimi puščavami z 
veliko hitrostjo v višine 
S seboj nosi oblake prahu 
ki so tudi po več sto kilo
metrov dolgi in jih tudi z 
zemlje vidimo. Tako vla
dajo na Merkurju stalni 
viharji. Iz krajev večne 
teme doteka strupeno mr
zel zrak, se nad puščavami 
segreje, dviga nekaj kilo
metrov visoko v vsemirje, 
se ohlaja, pada in teče na
zaj v kraje večne teme. Za
radi tega kroženja ozračja 
ima Merkur z ozračjem 
vred čudno obliko, kot jo 
vidite na risbi.

Ozračje je na Merkurju

tako redko, da bi voda za
vrela , že pri 40 stopinjah 
Celzija. Vidi se pa 18 kilo
metrov dalj kot na Zemlji.

Merkur je tudi najmanj
ši planet osončja. Zaradi 
majhne mase je težnost na 
Merkurju trikrat manjša 
kot na zemlji. 300 kg težka 
skala bi tehtala na Mer
kurju le 100 kilogramov.

Kakšna je pokrajina? Na 
nebu žari mogočna Sončna 
krogla, ki je sedemkrat 
večja kot na Zemlji. Ka
mor seže oko, je sama pe- 
ščenoskalnata puščava, ob
dana z visokimi, od vro
čine razpokanimi gorami. 
Z neba pada vsemirsko ka
menje kot dež. Na Zemlji 
je to drugače. Kadar zaide 
tak kamen v Zemljino 
ozračje, se od silnega tre
nja vname in zgori, še pre
den pade na Zemljo. Na 
Merkurju je ozračje pre
redko in plast ozračja je 
pretenka, da bi se kamen 
lahko vžgal.

Na Merkurjevi površini 
so še tu in tam ognjeniška 
žrela, iz katerih se včasih 
kadi. Drugačna pa je po
krajina lahko v krajih, 
kjer si dan in noč podajata 
roko. Iz teme pihajo mrzli 
vetrovi, sonce je nizko na 
obzorju, morda žubori stu
denček, morda se med ska
lami stiska mah, mogoče 
tudi kakšno živo bitje.

Ko je leta 1610 zname
niti italijanski fizik in zve- 
zdoslovec Galileo Galilei 
uprl svoj daljnogled v vse
mirje in so se zvezde prvič

približale človekovemu oče
su, je odkril, da imajo 
tudi druge zvezde svoje so
potnike in ne le Zemlja. 
Ko je to tudi javno pove-

*
1

Takole kroži zrak iz pokra
jin večne teme na sončno 
stran, se dviga v velike 
višine, kjer se ohlaja in 
pada proti mrzlim pokraji
nam. Na sliki prav dobro 
vidimo, koliko debelejša 
plast ozračja je na sončni 

strani.

dal, ga je inkvizicijsko so
dišče obsodi]#) na smrt na 
grmadi kot krivoverca. Od 
takrat je preteklo veliko 
let. Znanost je napredovala 
s hitrimi koraki. Nekoč so 
pokazali nekemu nadškofu 
skozi daljnogled lune, ki 
krožijo okrog Jupitra. »Vi
dim,« je dejal, »toda zapi
ram oči pred tem, kar na
sprotuje naukom svete ka
toliške cerkve.« Mar tudi 
danes ne vidijo, toda za
pirajo oči?

Na prvi sliki vidimo pokrajino na Merkurju, kjer si dan 
in noč podajata roko. Nad ogromnimi peščenimi pušča
vami. se boči bledorumeno nebo z ogromnim Soncem, ki 
sije in žge z neznansko silo — Na drugi sliki je nam 

zelo dobro poznan sončni vzhod na Zemlji.

(Nadaljevanje s 4. strani)
‘toeli dela. Ustanovili so komisijo iz 
klavcev, ki so dobro pregledali, koga 
jtoj bi odpustili. Tako so našli 20 ljudi, 
to so bili malo časa v tovarni, doma 
P® imajo posestvo ali pa druge možno- 

! preživljanja. Nekateri od njih so 
; bdi tudi zelo slabi delavci. Komisija je 

'zdelala predlog in potem so o njem na 
tostanku razpravljali. Kolektiv se je s 
tom predlogom strinjal. Toda, glej ču
do. Pred kratkim so dobili z okrajne 
Arbitraže pismo, v katerem jim arbitra- 
za piše, da je bila odpustitet Mihavc 
Pepce protizakonita. Delavci pa vedo 
Povedati, da je Pepca sama, brez otrok, 

j ba jo je mož zapustil in ušel čez mejo 
J v Trst, da zelo rada opravlja itd. V 

odločbi arbitraže pa je celo rečeno, da

ji je treba plačati za ves čas, odkar ni 
delala v tovarni. Tako bi bila tovarna , 
na izgubi za okrog 150.000 dinarjev, če 
prištejemo k plači, ki naj bi jo dobila 
Mihavčeva še akumulacijo podjetja. 
Delavci se čudijo, kako da arbitraža 
izdaja odločbe, ne da bi se prej pogo
vorila z vodstvom tovarne. Kdo ve, kaj 
vse je Mihavčeva Pepca povedala urad
nikom okrajne arbitraže.

Delavce pa je še nekaj zanimalo; 
kako da moramo še sedaj plačevati za 
bone. Saj se vendar bone upošteva se
daj prav tako kot denar in z njimi se 
posluje prav tako kot z denarjem. Po
mislite, kako bi bilo, ko bi morali za 
tisočake, ki jih prejemamo, plačati še 
nekaj dinarjev. Z boni pa je prav tako.

Tone jim tedaj tega ni vedel pove

dati, toda kasneje je izvedel, da odgo
vorni uradniki Narodne banke o tem že 
premišljujejo in da bo to vprašanje v 
kratkem rešeno.

Tone je zapuščal tovarno z občut
kom, da je v dobrih rokah in da se 
delavci te tovarne popolnoma zavedajo 
svojih pravic in dolžnosti.

— Kar dobro ste poprijeli, fantje, jim 
je dejal ob slovesu. — No, nasvidenje. 
Upam, da bom drugič, ko vas bom obi
skal, lahko še kaj več dobrega zvedel.

MARIBORSKIM NAROČNIKOM
Poslužite se našega poverjeni

štva, ki _poslnje v Delavski knjiž
nici, v Dvoržakovi ni. št. 5. Pri 
našem poverjeništvu lahko na
ročate naše glasilo in tudi pla
čate naročnino.

Paberki iz Savinjske doline

KULTURNI ZAPISKI
t4. septembra bo 10 let, od kar so 

bile ustanovljene naše najslavnejše pro
letarske brigade: Tomšičeva, Šercer jeva, 
Gubčeva in Cankarjeva. Te brigade so 
največ doprinesle k najoečjim in naj
slavnejšim zmagam nad fašizmom in 
domačimi izdajalci na Slovenskem.

Za to pomembno obletnico ustano
vitve partizanskih brigad pripravlja 
Glavni odbor Zveze borcev Slovenije 
velik partizanski festival, ki bo 13. in 
14. septembra o Dolenjskih Toplicah 
pri Novem mestu.

Pričetek festivala bo na Trati pri 
Novem mestu, kjer je bilo znano par
tizansko oporišče in kjer bodo odkrili 
tudi spominsko ploščo. 14. septembra 
bo glavna prireditev v Dolenjskih. To
plicah v Starem parku, popoldne pa 
bo kulturni spored.

Organizacije Zneze borcev bodo po 
vsej Sloveniji svečano proslavile to de
seto obletnico partizanskih brigad.

*

Prejšnji mesec je obiskalo Jugosla
vijo društvo >Tamburica* iz Pitsburga, 
ki ga sestavljajo Američani jugoslovan
skega porekla: Po Jugoslaviji so prire
dili več koncertov. Društvo je sprejel 
tudi tovariš Tito.

29. julija je umrl v Ljubljani slo
venski kipar Ivan Zajec. Ž vrsto spo
menikov trajne umetniške vrednosti si 
je postavil sam najlepši spomenik. Ki
par Zajec je že v mladih letih užival 
velik umetniški sloves, saj so mu pove
rili naročilo Prešernovega spomenika, 
ki ga je postavil sredi Ljubljane.

•

Te dni je praznoval 10-letnico svo
jega plodnega življenja slovenski pesnik 
dr. Alojz Gradnik. Najpomembnejše

zbirke njegovih pesmi so: Padajoče
zvezde, Pisma, Tolminski punt, Večni 
studenci, Zlate lestve, Pesmi o Maji in 
Pojoča kri. V zadnji je objavil nekaj 
pretresljivih balad, ki so jih. doživljali 
naši interniranci v taboriščih na Rabu 
in drugod. Zadnja leta je pripravil otro
ško zbirko, ki bo kmalu izšla pri Mla
dinski knjigi, medtem ko ima Spev 
svobode še v rokopisu.

*

V Vrdniku živi precej slovenskih ru
darskih družin, le 1945. leta so usta
novili svoje kulturno umetniško dru
štvo. Imajo pevski zbor in orkester. 
Vsako leto prirede izlet na Fruško go
ro. Ljudska prosveta iz Ljubljane jim 
je podarila nov radio, tovarna glasbil 
v Mengšu pa jim je priskočila tudi de
narno v pomoč, da so si lahko nabavili 
instrumente. Društvo se lepo razvija, in 
v njem družno sodelujejo tudi Srbi in 
Hrvati.

*

Delavsko društvo ^Svoboda* v Za
gorju je moralo že petkrat ponoviti 
>Miklovo Zalo*. Zelo pohvalno je, da 
so znali pritegniti k delu tudi delav
sko mladino. Pri zadnji igri je sode
lovalo 76 igralcev, med njimi 21 delav
cev, od teh, pa jih 9 dela o jami. — 
Dramska družina pripravlja za Trbo
veljski zlet igro >Tartuffe*.

•
Na praznik Dneva vstaje slovenske

ga naroda je Društvo slovenskih upo
dabljajočih umetrtškon priredilo razsta
vo risarskih in grafičnih del partizan
skih umetnikov Božidarja Jakca, Niko
laja Pirnata, Franceta Miheliča, Doreta 
Klemenčiča, Iva Šubica. Alenke Gerlo
vič, Vita Globočnika, Franca Slane, Ja
neza Vidica in Lojzeta Lavriča.

Znižali smo cenenimi
V TRGOVINI NA VELIKO

NAMIZNA ODPRTA VINA:
bela : Haloško belo 10,5% . , , „ . din 65 za ltr.

Bizeljsko belo 10% . . = . . din 60 za ltr.
šipon 11% — suho .... . din 75 za ltr.
Dalmatinska vugava 13,5% . . din 85 za ltr.

črna in rdeča: Dolenjski cviček 10% . . . . din 50 za ltr.
Smederevski prokupac 11% . din 55 za ltr.
Dalmatinski opolo 11,5% . din 60 za ltr.
Istrski refoško 11,5% . . . . din 70 za ltr.
Dalmatinski plavac 13,5% . . din 84 za ltr.

STEKLENIČNA — SORTNA VINA:
(v zabojih po 12 steklenic)

po 0,7 litra........................din 90—130 za 1 stki.
embalaža se kavcira .... din 240 za zaboj

ŽGANJE ODRTO:
Slivovka 42% din 190 za ltr.

Cene so franko naše skladišče; dostavljamo tudi na dom. 
Pokušajte naša vina v prodajnem oddelku!

»SLO VENI J A-VINO« »SLO VENI J A-VINO« 
PTUJ LJUBLJANA

TRSTENJAKOVA UL. 1 FRANKOPANSKA UL. 11

Svetek:
iziti V DELAVSKO PRETEKLOST

NAVKLJUB VSEMU!
Dobro bi bilo, če bi za pojem 

aktivnega odpora izoblikovali krajšo 
ll) lapidarne j&o oznako, kakor je »na
vkljub vsemu!« Ta beseda lahko ozna 
toUe tudi vztrajanje v pasivnem od- 
e°ru, kakršnega so zmožni tudi ljudje 
' tlačansko mentaliteto.

Nastop slovenskega delavca za prvi 
toaj 1890 je pa aktivno dejanje in v 
to j aktivnosti je čar in moč, ki jo 
raje kretnja in dejanje.
, Aktiven nastop slovenskega člove
ka v narodnoosvobodilni vojni, ta 
rudežni vzpon neslutenih energij je 
f’lcpr brez primere v naši zgodovini 
'n to zaradi velikega števila aktivnih 
toteležencev in zaradi intelektualne 
to°či njihovih voditeljev. Toda tudi v 

primerjavi ne zgubi na našem 
Občudovanju tista skupina ljudi — 
'tolavcev — ki je kljub vsemu pri
toku: vlade, deloda jalcev, časopisja, 

!torkve, armade, žandarmarije in ce
lega državnega in deželnega apa- 
®ta — vendarle praznovala prvi de- 
av$ki praznik: Prvi maj!

Naj prinesemo v dopolnitev slike 
Se članek, ki hi moral biti natisnjen 
v »Slovencu« dne 26. aprila 1890, Cla- 
npb ima naslov: Kaj treba storiti? in 
Potem nadaljuje:

»Bliža se prvi maj, druga leta z 
veseljem, letos s strahom pričako
van. Ali je ta strah opravičen? 
Gotovo. Kdor ima oči, da gleda in 
'jšesa. da posluša, ta je že spoznal, 
da imajo delavci res zadosti moči 
lr> zadosti dobre organizacije, da 
vso Evropo naenkrat iznenadijo. 
oli bodo vse pobili in 1 požgali in 
razdejali? Letos še ne.« (Pač ka
sneje, toda ta namen imajo. — Op. 
Pisca.) »Zakaj dosti je še takih, ki 
se jim to studi in ne bodo hoteli 
■pomagati nekaterim fanatikom in

potem ima vlada še zadosti zane
sljivo vojsko, ki kmalu napravi 
ihir .. .<

V nadaljevanju pravi člankar, da 
ima socializem, ki povsod raste, tudi 
v armadi svoje pristaše in teh je že 
kaka tretjina. Ko bodo pa imeli ve
čino, bo pa vsak odgovor nemogoč, 
ker temelji disciplina v armadi le na 
materialni sili, zato tudi ne sega dalje 
od nje. In ko torej vojaki ne bodo 
več hoteli ubogati povelj in ne bodo 
več hoteli braniti zasebne lastnine, 
bo ta prosta, kakor v srednji Afriki.

Skoraj bi ne mogli verjeti, da bi 
tudi v tistih časih mogel biti objavljen 
članek s tako očividno provokatorsko 
vsebino. Članek smo citirali iz A. Kri
stanove knjige: »O delavskem in so
cialističnem gibanju na Slovenskem« 
in se ne spominjamo, da bi bodisi ob 
izidu te knjige (1. 1927) ali kasneje 
bilo od kogar koli osporovana namera 
objave tega članka. Konfiskacija članka 
se je očividno izvršila iz vzroka, ker 
preveč odkriva slabe točke družbene 
ujedi tve in ker bi lahko povzročil 
živčno razpoloženje pri organih »javne 
varnosti,« da bi nastopali preostro 
tudi v takih primerih, ki bi vzbudili 
zgražan je ne samo pri delavstvu, tem
več tudi v ostali javnosti.

Katoliški člankar je pa očividno 
prav to hotel! Po tolikem pisanju in 
zastraševanju, da bi se kljub vsemu 
vršilo praznovanje — »ekstra« prazni
ka brez najobčutnejše škode za praz
novalce, to pač ni šlo v račun »ple
meniti«, »visoko moralni«, »etično 
neoporečen!« in kaj vem kakšni še. 
duši pobožnega članka rja.

Predno ocenimo samo praznovanje 
delavskega praznika, si oglejmo še ma
terialna sredstva, ki so jih imeli naši 
delavci v obrambi proti bobnečemu 
ognju svojih nasprotnikov.

»Delavsko izobraževalno drušhfln« 
je po procesu o Železnikarju in tova
riših končalo svojo zgodovinsko vlogo 
in se je poslej omejevalo na povsem 
podporne (bolniške podpore) in dru
žabne funkcije (pevski odsek). Časo
pisa delavci na teritoriju sedanje Slo
venije niso imeji nobenega. Gibalno 
silo so predstavljali le zametki da
našnjih strokovnih in izobraževalnih 
organizacij, predvsem železničarjev 
in rudarjev. To je bilo pa tudi vse 
in to je moralo kljubovati viharju 
in povodnji intrig, laži, zastraševanj 
in persekucij.

Pa vendar se je praznoval prvi 
maj in to povsem dostojno. Poglejmo, 
kaj piše kronika o njem:

PRVO PRAZNOVANJE 
DELAVSKEGA PRAZNIKA

Podatke o poteku praznovanja pr
vega delavskega praznika v Ljubljani 
imamo iz pripovedovanja osebnih 
udeležencev — sedaj že. mrtvih tova
rišev K. Kordeliča, kj jih je navajal na 
prvomyskem shodu 1. 1919 v Kamniku, 
dalje T. Tekavca in tov. Dhii-a. V 
primer javi s časopisnimi poročili iz te 
dobe smo dognali, da je poročilo o 
poteku praznovanja prvega maja v 
»Slovenskem narodu« še najbližje 
resnici, morda le glede števila udele
žencev za kako stotino premalo oce
njeno. Zato navajamo poročilo tega 
lista z našimi pripombami, ki jih pri
našamo v oklepajih.

»Slovenski narod« od prvega ma
ja 1890 poroča, da je bilo vreme tega 
dne neprijazno in mrzlo in je dvojna 
suknja (kdor jo je imel) prav dobro 
služila. Delavci, katerih praznuje 900 
do 1000 (?) so se že v zgodnjih jutra
njih urah zbrali na Rožniku, od koder 
so odhajali v manjših skupinah na 
zbirališče v »hotel Evropa«. Po dohod
ni cesti so stražili mestni redarji in 
žandarji. (Po pripovedovanju zgoraj 
citiranih tovariše.v so vsako večjo sku
pinico spremljali žandarji z nasajenimi 
bajoneti.) Okoli pol 10. ure je pričel

shod, ki se ga je udeležilo kakih 500 (?) 
ljudi, nekateri tudi iz Šiške in Vižmar 
jev. V predsedstvo shoda so bili izvo
ljeni: Kordelič, Wajda in Grablovec.

Referent v slovenščini je bil Zadnik, 
ki je razvil glede ureditve delavskega 
socialnega vprašanja socialno - demo
kratski program. O isti vsebini je go
voril drugi referent Brozovič v nem
ščini. Pred sprejetjem resolucije, ki ob
sega zahtevo po zakonu o 8 urnem de
lavniku. so govorili o tej temi še Zad 
nik, Brozovič, Vovk in Kordelič. ki so 
obravnavali sklepe pariškega sociali
stičnega kongresa, na kar je bila pred
ložena resolucija sprejeta. (Med govori 
je gostilničarka že sitnarila, naj bodo 
kratki, ker mora biti gostilniška dvo
rana do 16. ure izpraznjena za druge 
goste).

V nadaljevanju poročila o poteku 
prvega maja v .Ljubljani piše »Narod« 
od 2. maja o. 1. še, da je prireditev, ki 
bi se morala vršiti popoldne ob 2. uri 
na vrtu gostilne »K združenju« v Sp. 
šiški, pokvaril dež. Proti 5. uri popol
dne so se delavci zopet zbrali — po šte
vilu okoli 150 moških in le malo 
žensk (?) v hotelu »Evropa«. Na progra
mu so imeli še petje, deklamacije in 
ples. Godba bi smela svirati le do 
10. ure zvečer, župan g. Grasselli je 
Pa pooblastil magistratne komisarje, 
da smejo — če ne bo neredov — po
daljšati zabavo tudi do 11. in »celo« 
do 12.ure, kar se je seveda zgodilo.

Ata »Narod« se potem razpiše, ka
ko je poteklo vse v najlepšem redu, 
saj je on to že v naprej predvideval in 
seveda soprispeval s svojim pomirje
valnim pisanjem. V svoji starčevski 
hvaležnosti, da mu delavci niso kvarili 
živcev, je apeliral naslednji dan. ko je 
ugotovil, da so delavci zopet odšli na

svoje redno delo. na delodajalce, naj 
opuste vse rekriminacije nad onimi de
lavci, ki so brez dovoljenja praznovali 
1. maj. Končuje z željo, da bi nekater- 
niki posnemali »Kranjsko stavbinsko 
družbo in g. Faleschinija, ki sta 12urno 
delo znižala na 11 ur. in stavhinskega 
mojstra Filipa Zupančiča, ki je svojim 
mnogobro jnim delavcem prostovoljno 
dovolil praznovanje prvega maja.« (Ata 
»Narod« so bili sploh Židane volje, da 
je vse tako lepo in mirno poteklo in 
da se je katoliški konkurent s svojimi 
prerokovanji dosti blamiral).

*

Gad pa pika dalje. — »Slovenec« je 
očividno slabe volje, da je praznova
nje v Ljubljani tako mirno poteklo. 
Tolaži se, da tako pač ni po vsem sve
tu. od koder pa še nima poročil. Oma
lovažujoče poroča o poteku ljubljanske 
proslave. Govorniki so ponovili staro 
trditev, da kapitalisti izkoriščajo de
lavce. Kakih novih stvari njegov poro 
čevalec ni slišal. Shod je nazadnje 
sprejel sklepe pariškega kongresa. Na
zadnje prinaša tudi zgled, kako bi naj 
postopali delodajalci ob takih prilikah. 
V svoji izdaji od 2. maja 1890 pravi:

»Uspešno sredstvo zoper štrajk. 
Tukajšnji tovarnar Tschinkel (Cin- 
kelj) je naznanil delavcem, da jim 
ne dovoli delavskega praznika I. 
maja, pač jim da za delo tega dne 
dvojno plača. Noben delavec ni šel 
v »Šiško pit, ne v hote! Evropo ple
sati Posnemanja vredno!«
Sicer je tovarnar z dvojnim plači

lom, dejansko priznal praznik, toda v 
sili žre hudič tudi muhe m pobožni 
»Slovenec« mu je bil v tistih okolišči 
nah zelo podoben, ker ni — kri tekla!

(Nadal jevanjet
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Jugoslovani so dobili eno zlato in dve srebrni kolajni
V nedeljo je 

bila zaključena 
olimpijada v Hel
sinkih. Športniki 
vseh barv in na
rodnosti — iz 72 
držav — so se 
zbrali na tej 
olimpijadi, da bi 

tekmovali za najvišji športni naslov: olim
pijskega zmagovalca.

Olimpijska ideja bratskega sodelovanja in 
mirnega sožitja med narodi, se je v teh 
težkih dneh človeštva vidno manifestirala 
kljub intrigam informbirojevskih lakajev, ki 
so hoteli olimpijado izkoristiti v svoje pro
pagandne namene.

NEKAJ IZ ZGODOVINE OLIMPIJSKIH 
IGER

Kdaj so bile prve olimpijske igre, se ne 
da točno ugotoviti. Vsekakor pa so starejše 
kot naše poznavanje grške zgodovine. Po 
pripovedki jih je ustanovil bajeslovni junak 
Pelops, sin Tantala. Stari Grki so prirejali 
olimpijske igre vsaka štiri leta in so dobo 
štirih let imenovali olimpijado.

Olimpijade pričenjajo pred letom 776 pred 
našim štetjem. Od tega leta so Grki vodili 
sezname olimpijonikov, olimpijskih zmago
valcev. Prirejali so jih vsaka 4 leta vse do 
teta 393 našega štetja, ko-jih je rimski cesar 
Teodozij prepovedal zaradi poganskega zna
čaja, torej okrog 1200 let.

Igre so prirejali v Olimpiji, najlepšem 
kraju Grčije na severnem delu "Peloponeške
ga polotoka. Tu je stal veličasten tempelj 
na čast bogu Zevsu, zgrajen v dorskem slo
gu in ogromen stadion. Sredi svetišča je stal 
14 metrov visok Zevsov kip, ki ga je iz zlata 
napravil sredi petega stoletja pred našim 
štetjem znameniti atenski kipar Fidija-Phei- 
dias. Ob izkopavanju Olimpije so našli čez 200 kipov olimpijonikov.

V času olimpijskih iger, so prenehale vse 
vojne in medsebojni spori med mnogoštevil
nimi grškimi državicami. Posvetitev Olim
pije nam je ohranjena na disku, na katerem 
je vklesana pogodba med špartanskim zako
nodajalcem Likurgom in elidskim kraljem 
ffitom: »Olimpija je posvečeno mesto. Kdor 
bi se drznil stopiti v ta kraj z oboroženo 
silo, bo veljal za sovražnika«. Mir ie trajal 
po vsej Grčiji vse do konca olimpijskih iger.

Olimpijske igre so bile največji praznik 
stare Grčije. V Olimpijo so prihiteli iz vseh 
krajev in kolonij, nastopiti in gledati pa so 
smeli samo svobodni Grki. Ženskam je bil 
vstop v Olimpijo prepovedan pod smrtno 
kaznijo.

Pred 2500 leti so trajale svečanosti 6 dni. 
Prvi dan je bilo prižiganje olimpijskega 
ognja, darovanje Zevsu, nastop pevcev in 
plesalcev, zvečer pa so tekmovalci in sodni
ki položili prisego. Drugi dan so bile že 
tekme: borbe dečkov, tek na kratki progi, 
borba s pestmi in rokoborba. Naslednji dan 
so bile konjske dirke in dirke z vozovi z 
vprego ter peteroboj (skok v daljino, meta
nje diska in kopja, tek na kratko progo in 
rokoborba). Četrti dan je bil spet posvečen 
obredom. Peti dan so prišla na vrsto tekmo
vanja na večje razdalje, tek v bojni opremi, 
boj s pestmi in »pankration« — vseboj. Zad
nji dan so proglaševali zmagovalce in daro
vali zahvalne daritve.

Olimpijskim igram so prisostvovali tudi 
pesniki in umetniki, ki so slavili zmago
valce. Pozneje pa so tudi ti tekmovali. Na 
eni izmed olimpijad je nastopil tudi rimski 
cesar Neron in si priboril lovorjev venec 
zmagovalca v pesništvu. Umetniki in mo-

■lEaiis**
a, a.

Najtežji tek na starih grških olimpijskih igrah Je bil tek voj
ščakov v polni bojni opremi. Tekli si tja in nazaj okrog stebra 

v stadionu, vsega skupaj nekaj manj kot 400 metrov.

drljani pa so nastopili tudi v športnih disci
plinah. Med zmagovalci olimpijskih, pitijskih 
m estemskih Iger najdemo tudi imena slav
nih modrijanov in umetnikov: Platona, ki je 
oil zmagovalec v rokoborbi. Aristotela, So
krata. Evripida, Pitagore. Sofokleja itd.

Z razkrojem sužnje-posestniškega reda je 
tudi olimpijski duh propadel. Na olimpija

dah so proti koncu nastopali tekmovalci, ki 
so se vse življenje ukvarjali samo s špor
tom. V areno so dobili pristop tudi sužnji, 
bogati gospodarji pa so se le naslajali ob 
borbah, ki so se največkrat končale s smrtjo 
poraženega.

Alarihovi Goti so porušili Olimpijo, nji
hovo delo so zaključila nordijska plemena, 
ki so v šestem stoletju po našem štetju 
Olimpijo do kraja porušila. Olimpijo je po
kril prod. Skoraj po 1500 letih so starino- 
stovci našli kraj, kjer je stala Olimpija in 
odkopali Zevsov tempelj. To je dalo tudi 
povod za obnovitev olimpijskih iger. Franco
ski športnik in zgodovinar Pierre de Couber
tin, čigar srce je pokopano pod zlomljenim 
dorskim stebrom sredi Olimpije je dal po
budo za obnovitev in oživitev olimpijske 
ideje in leta 1895. so bile že prvo olimpijske 
igre v Atenah.

KAKO SO SE NASI TEKMOVALCI 
ODREZALI NA OLIMPIJADAH

Naši tekmovalci so doslej nastopili na 
petih olimpijadah. 1928. leta si je telovadec 
Štukelj Leo priboril zlato kolajno v Parizu. 
1932. leta nismo dobili nobene, 1936. pa je., 
spet dobil Štukelj, to pot srebrno kolajno 
za vajo na krogih. Po vojni smo dobili na 
londonski olimpiadi 1948 dve srebrni kolajni 
(Gubijan za met kladiva in nogometaši). Le
tos smo dobili pa eno zlato (četverec brez 
krmarja) in dve srebrni (nogometaši in mo
štvo waterpola). Lestvica naših uspehov na 
olimpijadi se torej vzpenja. V primeri z 
drugimi državami, so naši uspehi sicer zelo 
skromni in so še vedno odraz ekonomsko 
in kulturno sorazmerno zaostale dežele. Saj 
je bilo v petek pred nami po olimpijski ta
beli še 30 držav, med njimi tudi majhne 
kot so: Danska, švedska. Finska, Norveška, 
Švica itd.

Bolj kot vse olimpijske kolajne pa nas 
je razveselila zmaga našega nogometnega 
moštva nad moštvom Sovjetske zveze. To je 
bila velika igra, kjer ni šlo toliko, da zma
gamo zaradi tega, da bi lahko naprej sode
lovali na olimpijadi, temveč za to, da po
kažemo moskovskim despotom, da jih tolče
mo tudi na športnem polju.

Marsikomu je zastal dih, ko Je poslušal 
prenos s tekme. In ko je poročevalec pove
dal, da je tekme konec, da je zmagala Ju
goslavija, je bilo navdušenje nepopisno. Tisti 
dan nisi slišal drugega, kot 3:1 za nas. »Pa 
smo jih namahali«. Še tisti, ki se nikdar 
niso zanimali za šport, stare mamice in ded
ki, so^ s solzami v očeh pripovedovali: »3:1 
za naše«. Ni nam žal poraza v zadnji tek
mi z Madžari, da smo le premagali nadute 
Moskvičane.

Duhoviti novinarji so napisali marsikatero 
pikro na njihov račun. V nekem časopisu 
sem videl naslikanega Stalina, kako je s se
kiro razbil radio, ko Je zvedel, da so pogo
reli. Drugi je narisal sovjetsko enajstorico, 
kako jim vrte film »Povest o sibirski zem
lji«, tretji je narisal sprejem na moskov
skem kolodvoru, kjer čaka nogometaše jetni- 
ški avto itd.

Z zmago nad sovjetskim moštvom so nam 
naši športniki prinesli najlepše darilo z 
olimpijade.

KJE SO MEJE ČLOVEŠKE ZMOGLJIVOSTI?
Razvoj športa je šel zadnja leta že tako 

daleč, da so znanstveniki resno govorili, da 
je v nekaterih športnih panogah že dosežen 
višek človeške zmogljivosti. To so govorili 

že tudi pred 20 leti. 
Rekordi pa so padali 
kar naprej.

Na letošnji olimpi
jadi so postavili več 
kot tri četrtine novih 
olimpijskih rekordov 
in čez 20 novih sve
tovnih rekordov. Ne
kateri se zde človeku 
že kar neverjetni. Na 100 metrov so tekli 
kar trije 10,2 sekunde. 
V štafeti 4 krat 100 m 
so postavili rekord 
40,3 sekunde, v teku 
na 1500 metrov je bilo 
kar 8 tekačev, ki so 
tekli hitreje kot zma
govalec na zadnji 
olimpijadi.

Na tej olimpijadi 
sta se posebno prosla
vila dva moža. Ceh 
Zatopek si je priboril 
kar 3 zlate kolajne v 
teku na 5000, 10.000 In 
v maratonskem teku. 
Daleč je prekosil slav
nega Nurmija. saj Je 
z lahkoto zmagal v 
maratonskem teku in 
prišel dve minuti pred 
ostalimi na cilj. 42 km 
dolgo progo je prete
kel v 2 urah in 22 mi
nutah. Tekel je torej 
z brzino 17 in pol kilo
metra na uro. Drugi 

tak mož je Američan Mathias Bob, ki je 
najboljši športnik na svetu. V desetoboju je 
dobil okrog 1000 točk več, kot ostali sotek- 
meci. On je dobil 7887 točk, drugi za njim 
pa komaj 6975. V desetoboju se tekmuje v 
10 športnih panogah, v teku, skokih in me
tih. Vsak rezultat se točkuje po posebnih 
finskih tabelah.

■gm

Na stadionu v Helsinkih, kjer so bile 
XV. olimpijske igre, so postavili 72 m visok 
stolp. Na vrhu stolpa je ves čas iger gorel 
olimpijski ogenj. Spbrtniki iz vsega sveta 
so se zbrali na Finskem, da bi pomerili 
svoje znanje, vol.io in moč v plemeniti tekmi 

za naslov olimpijskega zmagovalca.

INFORMBIROJEVŠKE CVETKE
Tudi informbirojevei so se dobro pripra

vili za olimpijado. Olimpijsko idejo bratstva 
enakopravnosti in mirnega sožitja med na
rodi, ta svetli ideal, za katerega se bore mi
lijoni ljudi po vsem svetu, so hoteli izkori
stiti za svojo »miroljubno propagando«. 
»Olimpijada je .kaj pripraven čas za to, saj 
so zbrani ljudje iz vseh kontinentov. Se bo 
že našel kdo, ki bo nasedel«.

Najprej so postavili »generalno direktivo«. 
Sekretar finske Komunistične partije Vlile 
Pessi je poslal vsem informbiroj c v..kim par
tijam navodila, kako naj se športniki obna
šajo na olimpijadi Takole pravi:

»Prvič, vse manjše prireditve je treba iz
rabiti v propagandne namene.« (Za večje 
prireditve se najbrž ne "čutijo dovolj močni). 
»Da bo uspeh čim večji, je treba predhodno 
poizvedeti, če so v delegacijah ljudje, ki so 
naklonjeni Sovjetski zvezi. S temi je treba 
takoj stopiti v stik. Seveda ne smejo biti 
kom promitirani.

Drugič, vse izjave poznanih športnikov je 
treba izkoristiti pod geslom »Vse za mir in 
bratstvo med narodi« — seveda za tak mtr 
in bratstvo, za katerega imajo patent kre
meljski »mirotvorci«.

»Tretjič, blizu Helsinkov bo taborišče »de
mokratične finske mladine«, ki ga naj obi
ščejo vsi vidnejši športniki. Primerno bi 
bilo prinesti s seboj tudi darila v svrho 
tesnejšega povezovanja med mladino vseh 
dežel.«

Toda kaj, ko je ostalo le pri navodilih. 
Upi so splavali po vodi.

Nič se ne da reči. Bili so tudi iznajdljivi.
Med športniki je že star običaj, da si za

menjujejo klubske značke. Informbirojevei 
so dajali v zameno značke, ki so predstav
ljale belega goloba z oljčno vejico — sim
bol moskovske »miroljubne« politike. Ko so 
nekega črnca vprašali, kje je dobil tega go
loba, je dejal, da je to znak enega največ
jih sovjetskih klubov. Sovjetski mir ni pre
več popularen in bi značke pod tem geslom 
šle slabo v promet.

Te dni so »pogruntali« še eno, ki je vred
na Informbirojskega imena.

$aj veste, precej ljudi je takih, ki Jim 
Je v posebno veselje, če dobe podpis 
olimpijskega zmagovalca, filmske zvezde, ali 
znanega politika itd. Tako je bilo tudi na 
olimpijadi. Zbiralci podpisov so kar oblegali 
zmagovalce. Med takimi so se zadnje dni 
pojavili ljudje, ki so prosili za podpis na 
prazen papir. Kako so bili športniki prese
nečeni, ko so naslednji dan zagledali v ča
sopisu svoj podpis — na stocholmskem 
apelu!

Takihle dogodivščin Je bilo na olimpijadi 
kar precej. Včasih Je tudi žreb spravil pri
reditelje v resno zagato. Ko so žrebali pare 
za tekmovanje v boksu, se Je zgodilo, da bi 
se morala spoprijeti boksarja iz Sovjetske 
zveze in Južne Koreje, lz Franclje in Wiet- 
nama. Do srečanj ni prišlo, ker so menili, 
da to ne bi bil več šport ampak fizično ob
računavanje.

Olimpijski ogenj v Helsinkih Je ugasnil — 
olimpijska ideja pa živi v srcih milijonov 
poštenih ljudi.

-------  0& ko&u dogodkov-------
v .pKeteki&m. tednu

RAZGOVOR MARŠALA TITA Z AMERIŠKIMI JAVNIMI DELAVCI — NOVA 
BOLGARSKA IZZIVANJA — PREBIVALCI SKEDNJA PROTESTIRAJO — V TRSTU 
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BEVANOM IN ATTLEEJEM

Maršala Tita je obiskalo 51 članov 
skupine ameriških profesorjev, učiteljev 
in drugih javnih delavcev, ki so na poti 
po Evropi obiskali tudi našo državo. 
Ameriški javni delavci so se zanimali za 
življenje v Jugoslaviji in naše odnose z 
inozemstvom, kar jim je maršal Tito v 
daljšem razgovoru pojasnil. Pojasnil jim 
je, kakšne so razlike med takozvanim 
Stalinovim in jugoslovanskim komuniz
mom, povedal jim je, da v Jugoslaviji 
sploh ne obstaja nobena rasna diskrimi
nacija, govoril je o položaju naših žena, 
o naših načrtih za izkoriščanje naravnih 
bogastev naše domovine, o položaju vere 
in cerkve v Jugoslaviji. Ko so vprašali 
maršala Tita kako bi mogli najbolje tol
mačiti naše smotre in ideale v tujini, jim 
je maršal Tito odgovoril, da ml nikoli -ie 
zahtevamo od ljudi, ki obiščejo našo do
movino, da bi bili naši propagandisti. Že
limo si le. da bi videli, kaj smo že vse 
napravili, da bi se pozanimali za našo 
preteklost in ocenili težkoče, v katerih 
si jugoslovanski narodi grade svojo bolj
šo bodočnost.

V preteklem tednu nam je bolgarska 
vlada izročila noto, v kateri obtožuje 
osebje veleposlaništva FLRJ v Sofiji, da 
je obrekovalo in žalilo bolgarski narod 
in narode Sovjetske zveze. Zastopnik mi
nistrstva za zunanje zadeve FLRJ je iz
javil, da temeljijo navedbe v bolgarski 
noti na izmišljotinah, ki so umetno na
pravljene v trenutku, ko je jugoslovan
ska vlada zaradi kršitev diplomatskih 
pravic jugoslovanskega veleposlaništva v 
Sofiji zahtevala, da se na dnevni red 
bližnjega rednega zasedanja Generalne 
skupščine postavi tudi vprašanje zago
tovitve diplomatskih pravic predstavni
štev.

Da pa bi bila mera polna, so bolgarske 
oblasti nekaj dni po tej noti prepovedale 
našemu diplomatskemu atašeju, ki je 
edini^ ostal od celotnega našega velepo
slaništva v Sofiji, kretanje izven mesta. 
Tako so povsem onemogočili delo naše
mu predstavništvu v Sofiji. Ze iz tega 
poslednjega ukrepa bolgarske vlade vi
dimo, kdo pravzaprav nasprotuje red
nim diplomatskim odnosom med Bolga
rijo in Jugoslavijo In kdo je odgovoren, 
da se ti odnosi vedno bolj zapletajo.

• e *
Člani Osvobodilne fronte Skednja so 

lz svojega zborovanja poslali resolucijo, 
v kateri protestirajo proti prihodu itali
janskih funkcionarjev v Trst.

V resoluciji pravijo: »25 let izkušenj 
pod italijanskim jarmom nalaga prebi
valcem Skednja, da najostreje protesti
rajo proti politiki popuščanja italijanske
mu imperializmu, ki čedalje bolj osvaja 
anglo-ameriško cono Svobodnega trža
škega ozemlja. Koncesije, ki so jih do
segli italijanski osvajalci v Londonu, so 
v ostrem nasprotju z mirovno pogodbo 
ter žalitev za vse tiste, ki so se borili 
proti fašizmu in proti vrnitvi Italije v 
te kraje.«

V resoluciji pravijo prebivalci Skednja, 
da je mogoče doseči rešitev tržaškega 
vprašanja samo tako, da pridejo v orga
ne uprave svobodno voljeni zastopniki 
tržaškega prebivalstva.

• • •
V hiši predsednika tržaške Industrij

ske zbornice je našla tržaška policija 
pred nekaj dnevi večjo količino skritega 
orožja. Kominfomiški in šovinistični tisk 
iščeta vzroke za kopičenje orožja v Trstu 
povsod drugod, predvsem v Jugoslaviji, 
le ne pri iredentistih, ki bi radi pri
ključili Trst k Italiji.

Resnica pa je jasna. Italijanski impe
rialisti na vsak način hočejo dobiti Trst, 
pa naj bo to na diplomatski ali pa na 
kak drug način. Na vse morajo biti pri
pravljeni. Zato zbirajo v Trstu orožje, 
da bi jim tržaški šovinisti v nekem 
»ugodnem trenutku« priskočili na pomoč. 
Toda rni jim lahko povemo, da tega tre
nutka nikoli ne bo in da. čeprav zbere
jo toliko orožja, da ga bo poln ves Trst, 
našega ozemlja nikdar več ne bodo dobili 
v svoje grabežljive kremplje.

s e s
Italijanski organi so v zadnjem času 

preklicali vrsto izvoznih dovoljenj itali
janskim podjetjem, ki izvažajo blago v 
Jugoslavijo S tem so preprečili normalni 
razvoj in Izpolnjevanje trgovinskih po
godb med italijanskimi in jugoslovanski
mi podjetji. Vrednost preklicanih dovo
ljenj za izvoz blaga v Jugoslavijo znaša 
okrog dve in pol milijarde lir. Poleg tega 
pa italijansko ministrstvo za zunanjo tr
govino grozi, da bo prepovedalo sleherni 
uvoz bukovega celuloznega lesa iz Jugo
slavije.

No, kdo sedaj ne želi sodelovanja? 
Mar Jugoslavija, ki je molče prešla preko 
vseh mogočih klevet italijanskih pred
stavnikov samo, da bi izboljšala odnose 
med obema državama? Kako ničeva in 
lažna se nam ob vsem tem zdi izjava 
predsednika Italijanske vlade De Gaspe- 
rija, ki se je pred nedavnim trkal na 
prša in vpil, da bi Italija že sodelovala 
z Jugoslavijo, toda Jugoslovani tega no
čejo.

e • s

V preteklem tednu je direkcija trža
ške konopljame odpustila 34 delavcev. 
Odpuščeni so bili samo delavci, stari nad 
60 let in delavke stare več kot 55 let. 
Direkcija konopljame se je za korak od
ločila že nekaj tednov po stavki delav
cev v tkalskem oddelku, ki je prenehala 
šele takrat, ko so vsem delavcem ko
nopljame zajamčili zaposlitev in izbolj
šanje delovnih pogojev. Toda kaj je ka
pitalistu snesti besedo?

Klopčič, ki se Je pred tedni v Egipta 
za vozi j al, še vedno ni razvozljan. Napo
dili so kralja, ustanovili kraljevo namest
ništvo treh članov, osvobodili zapornike, 
ki so bili obdolženi, da so »žalili kra
ljevo visočanstvo« in začeli čistiti državni 
aparat. Egiptovski časopisi pišejo v glav
nem le o velikih bogastvih in moralni 
pokvarjenosti bivšega kralja Faruka, v 
oceno zunanje in notranje političnih 
vprašanj, ki naj bi jih reševala nova 
vlada, pa se ne spuščajo. Tudi uradni 
predstavniki nove vlade do danes še niso 
dali nobenih izjav, ki bi popolnoma raz
svetlile njihove namene v zunanji poli
tiki, pa tudi v ureditvi notranjih perečih 
političnih in socialnih vprašanj.

Nekateri ameriški časopisi z zaupa
njem komentiralo državni udar, odstra
nitev kralja in ukrepe, ki jih izvaja 
vlada v notranjosti države, drugi pa zo
pet z nezaupanjem zrejo v prihodnost 
anglo-egiptovskih odnosov. Bodočnost pa 
nam bo povedala, kdo od teh ima prav.

e • e
V Nepalu so odkrili zaroto, ki je ho

tela strmoglaviti sedanji režim v državi. 
Nekateri nepaljski krogi trdijo, da so ve
čino zarotnikov pretihotapili čez kitaj
sko mejo in da so ti prinesli s seboj 
kitajsko orožje. Iz zaplenjenih dokumen
tov je razvidno, da je zaroto temeljito 
pripravila skupina Nepalcev, ki so se 
zadrževali v Tibetu.

• * •
Zborovanja, ki ga Je pripravilo vod

stvo informbiroiske mladinske organiza
cije v Zahodnem Berlinu, se je udeležilo 
samo nekaj sto mladincev. Povabili pa 
pa so Jih preko deset tisoč. Zborovanja 
se Je udeležila tudi skupina mladincev, 
ki je nosila črne srajce. Policija Je are
tirala 19 oseb, ki so skušali povzročiti 
nerede, in razgnala sto informbirojevskih 
mladincev.' ki so skušali priti iz vzhodne 
v zahodni del mesta ter se udeležiti zbo
rovanja.

ase
V krajih Lu in Kismat v Somaliji so 

izbruhnile demonstracije, ker je prebi
valstvo nezadovoljno v italijansko upra
vo. Demonstranti so napadli policiste, Id 
so jih skušali razgnati. Pri tem sta bila 
ubita dva italijanska policista, 11 pa jih 
je bilo ranjenih. Več demonstrantov je 
policija zaprla. Zaradi tega so italijanske 
oblasti uvedle policijsko uro.

s s s
Spodnji dom britanskega parlamenta 

je v minulem tednu ratificiral splošno 
pogodbo z Nemčijo. Zrn sprejem pogod
be Je glasovalo 293 poslancev, proti rrr> 
jemu pa 253 poslancev. Med razpravo o 
sprejemu te pogodbe sta se ostro spo* 
padla voditelj opozicije Attlee in ugledni 
predstavnik laburistične levice Bevan. 
Attlee Je očital Bevanu. da je v govoru 
med ekonomsko razpravo navedel zaup
ne podatke, ki so se nanašali na delo 
laburistične vlade Grajal )e Bevana. češ, 
da Je ta dejal, da Attlee svoj čas ni ho
tel v celoti podpreti oborožitvenega pro
grama Velike Britanije zgolj zato, ker 
1e Bevan vztrajal na njem.

Bevan Je na ta očitek izjavil, da se 
»ne čuti krivega«. Poudaril Je, da to ni 
prvi primer, da bi nekdanji minister na
vedel podatke ki so bili svoj čas pred
met razprave neke vlade In da Je imel 
moralno pravico govoriti o tem. saj Je 
prav zaradi spora med njim tn takratno 
vlado zaradi oborožitvenega programa 
tudi odstopil.

To je največji spopad v poslednjem 
času med levim In desnim krilom labu
ristične stranke.

Vsa ameriška Javnost Je že več mesecev 
zaposlena s pripravami na volitve novega 
predsednika Združenih držav, ki bodo letos 
l. novembra. Ni namreč majhna stvar vo
liti in izvoliti predsednika tako močne, 
tako velike in gospodarsko ter politično 
tako pomembne dežele, kakor so Združene 
iržave Amerike

Svetovna javnost Je z največjim zanima
njem spremljala kongresa republikanske in 
•iemokratske stranke, ki sta bila pretekli 
nesec v Chicagu, saj že dolgo ni bilo na 
olitvah toliko kandidatov za predsedniško 

mesto, kakor tokrat. Medtem ko so repu
blikanci izbirali le med dvema kandidatoma, 
Sisenhowerjem in Taftom, so demokrati 
odvedli v Chicago kar 5 približno enako 
močnih kandidatov. Taftova skupina, ki se 
te 20 let, od kar so demokratje na oblasti, 
oori z vsemi propagandnimi sredstvi, da 
ci dosegla izvolitev Tafta za predsedniškega 
Kandidata, je tudi tokrat propadla. Zmagal

Eisenhower. ki Je nekoliko zmernejši od 
Tafta, vsaj kar se tiče gledanja na zunanje
politične probleme. Evropejci so si po zma
gi Eišenhower]a resnično malo oddahnili, 
(zoiacionistična politika Taftovih pristašev 
oi spravila tako Francijo kot Anglijo v ne- 
ivomno precej neprijeten gospodarski po- 
ožaj. Pomoč Amerike jim je zaenkrat še 
Potrebna.

Demokratska stranka, ki je s Trumanovo 
»dpovedjo od kandidature prišla v precej 
težaven položaj, pa si je zagotovila neko- 
iko večjo izbiro. Volitve so bile kar trikrat, 
preden je Stevenson, ki ga je podprl tudi 
Truman, dobil potrebno večino glasov. Glav- 
li spor je nastal predvsem zaradi nesoglasja 
ned severom in jugom glede človečanskih 
Dravic tn diskriminacije nad črnci, ki za
htevajo enakopravnost. Tudi sindikati je- 
<tarskih delavcev, ki jih je zastopal na 
;ongresu predsednik Morey, so ponovno po
javljali svoj spor z vlado v ospedje in 
Klenih, da bodo podprli tistega kandidata, 
a . se bo zavzel za njihove zahteve Z iz- 
olitvijo Stevensona — dosedanjega guver
nerja Ilinoisa, so demokrati končno dosegli 
ekak kompromisen sporazum in si z usta- 

• avljanjem raznih komisij za reševanje spo- 
ov močno prizadevajo, da bi obdržali stran- 
i no enotnost.

Medtem ko je Elsenhower zelo popularna 
n znana osebnost, zlasti zaradi svojih vo-

Izdaja Republiški svet Zveze sindikatov ea Slovenijo. Predstavnik Jože J urad Odgovorni 
urednik Roman Albreht Tisk tiskarne »Ljudske pravice« v Ljubljani Naslov oredništva 
in uprave: Miklošičeva cesta 29 v Ljubljani - Dom sindikatov Telefoni: uredništvo 45-3* 
in 50-11, oprava 20-46 Poštni p—tvo* °-x- 
6L 604-90321-4. List Izhaja vsak 
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ta 29 v LjnDijanJ — Dom sindikatov Telefoni: uredništvo 
U oredal 2*4 Račno nri podružnici Narodne banke v Ljubljani 
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stranke ZDA Stevenson

jaških zaslug med drugo svetovno vojno ln 
zadnja leta zaradi zaslug pri organizaciji ev
ropske obrambe, je Stevenson še bolj malo 
poznan.

Stevenson je po poklicu pravnik in Je 
precej časa delal kot odvetnik v Chicagu 
Med drugo svetovno vojno je vstopil v 
državno službo in postal posebni svetnik v 
ministrstvu za zunanje zadeve.

Kot takšen je sodeloval tudi na konfe-

stran * s. vin. 1952 DELAVSKA ENOTNOST

renči v Londonu ln v San Franciscu. Bil 
je član ameriške delegacije na zasedanjih 
Generalne skupščine OZN leta 1945. in 1947. 
Odlikuje ga poštenost in samo njegovi 
sposobnosti pripisujejo, da je skoraj popol
noma odpravil korupcijo v svoji državi. Ste
venson je že star pobornik Rooseveltove in 
Trumanove ekonomske in socialne politike

Ameriška predvolilna kampanja ima mno
ge svoje posebnosti in »ameriške značilno
sti«, ki so za naše pojme precej nenavadne. 
Republikanci v svoji propagandi precej nad- 
kriljujejo demokrate. Njihov program ni 
takšen, da bi bil sprejemljiv za večino 
ameriškega ljudstva, zlasti ne industrijske
ga delavstva in je zato taka propaganda 
potrebna. Zunanji blišč premami marsikoga, 
čeprav so Američani poznani kot poslovni 
ljudje.

Svoj kongres so pripravili v prostorih 
velikega chicaškega »Mednarodnega živin
skega sejma« in nanj povabili okoli 1200 
delegatov, 1200 namestnikov, 1500 novinar- 
iev in več tisoč gledalcev. Naš človek bi to 
težko razumel, kako se da v taki zmeš
njavi in »direndaju« sploh resno delati. 
Toda njim je to všeč in Amerikanci ne 
bi bili Amerikanci. če ne bi ves prostor na
polnili še z živo poslikanimi sloni v pisa
nih oblačilih, klobukih ln parolah. Slon je 
namreč simbol republikanske stranke in 
tega ne sme nikjer manjkati. Pravijo, da so 
izbrali to žival za svoj simbol zaradi njene 
moči ln velikosti.

Seje »in posveti na kongresu so bili nad
vse svečani. Vsako sejo so začeli z ameri
ško himno, ki jo Je zapel kakšen newyorški 
ali chicaški operni pevec, nato so pozdra
vili zastavo in prisegli. Pri tem seveda ne 
smejo izostati tudi molitve za bolj gotovo 
zmago. Molitve so čitali zastopniki vseh ver
skih ločin: protestantski pastor, katoliški
škof, metodist, rabin itd. Vse molitve so 
bile prirejene tako, da so obravnavale po
litične probleme. Z njimi so prosili boga. 
naj jim pomaga uresničiti njihove politične 
cilje.

Po svoji zunanjosti se tudi volitve na 
kongresu demokratske stranke niso dosti raz
likovale od republikanskih. Po ulicah so se 
sprehajala lepa dekleta, ki so nosila imena 
kandidatov, mladinci s transparenti, piščal
kami. sirenami, baloni tn konfeti, delegati z 
velikimi značkami in avtomobili z zvočniki. 
Tokrat se Je moral umakniti »slon« in nje
govo mesto je prevzel »osel«. Osel — sim

bol demokratov Je moral biti prav tako po v 
sod navzoč. Demokrati trdijo, da so pre
vzeli to žival za simbol zaradi njene trdo
glavosti.

V bistvu pa se Je kongres demokratov 
precej razlikoval od kongresa republikan
cev Medtem ko so republikanci svoj pro
gram komajda prečltali, ne da bi o njem 
kaj več razpravljali, so demokrati smatrali 
da je jasnost programa osnovna stvar, ki 
jo morajo rešiti, če hočejo zmagati ob tako 
močnem nasprotniku.

Program demokratske stranke se bistveno 
razlikuje od programa republikanske v sta
lišču do osnovnih ameriških, gospodarskih 
in socialnih problemov Republikanci, zlasti 
njihovo desno krilo so za Taft-Hartleyev za
kon o prepovedi delavskih stavk, demokrati 
pa se zavzemajo za rešitev tega problema 
v korist delavcev. Nedvomno je. da se de
mokrati dobro zavedajo moči. ki jo lahko 
imajo, če bodo podprli sindikate v njihovih 
težnjah. Znano je namreč, da so pomagali 
demokratom do oblasti sindikati že skozi 
20 let in je razumljivo, da hočejo biti tudi 
ob teh volitvah v dobrih odnosih z njimi

Republikanci popolnoma obidejo v svo
jem programu problem popolne zaposlitve, 
dočim so se demokrati ob njem zelo dolgo 
zadržali. Demokrati so načeli celo vprašanje, 
kaj bi bilo treba storiti, če bi se orogram 
oborožitve nekoč izvršil.

Republikanska stranka se je izjavila pro
ti krepitvi države v gospodarstvu, medtem 
ko postavljajo demokrati prav to za enega 
osnovnih pogojev za zagotovitev ekonom
skega napredka države. Demokrati obetajo 
ameriškemu ljudstvu, da bodo nadaljevali 
z uresničenjem načrtov Roosevelta, kakor je 
kontrola vodnih sil in elektrifikacije ter 
graditev raznih drugih javnih del.

Notranjepolitični program republikancev 
je tako ozek, da celo nekateri republikanci 
izjavljajo, da je nestvaren in preozek, zla
sti tisti del, ki govori o civilnih pravicah 
človeka. Njihov program ne predstavlja ni
česar takega. kar bi zagotovilo odpravo 
diskriminacije proti črncem. Konservativ
nost republikanskih načel se odraža tudi v 
tem, da ostro napadajo idejo o državnem 
socialnem in zdravstvenem zavarovanju tei 
še nekatere druge socialne in ekonomske 
ukrepe

Dokončni programi obeh strank še niso 
določeni in vsaka stranka si prizadeva iz

boljšati svoj program, vsaj za oči amefi'. 
škega ljudstva, čeprav je pričakovati, o» 
bo teh obljub ostalo zelo malo.

Obe stranki sta sedaj pripravljeni na od' 
ločilno borbo. Republikanci računajo z ve* 
liko priljubljenostjo Eisenhowerja in sKU' 
šajo vrzel v načelih svoje politike, ki 3e 
zlasti za sindikate nesprejemljiva, žarna' 
siti s popularnostjo njihovega kandidata 
Republikanci si razumljivo močno prizade' 
vajo priti vsaj enkrat po 20. letih spet do 
oblasti.

Ce bodo to uspeli, je pa veliko vpra' 
šanje. ker so si demokrati s svojim notra'

Predsedniški kandidat republikanska 
stranke ZB 4 Eisenkovver

nje političnim programom spet prtdob^ 
simpatije sindikatov, ui to dven največjin* 
ki štejeta 14 milijonov članov. Ti so jih* 
dvakrat pripomogli do oblasti Ni izključen - 
da si bo tudi precej cenjeni stevenson' 
kljub generalovi „ priljubljenosti, uspel ptJ' 
dobiti zadostno število glasov ln stopiti » 
čelo ZDA.


